
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr LXIX/24

z sesji Rady Miasta Racibórz 
zwołanej na dzień 28 lutego 2024 r.  

Obrady rozpoczęto 28 lutego 2024 o godz. 15:00, a zakończono o godz. 22:19 tego samego dnia.
W  posiedzeniu  wzięło  udział  22  członków.  Nieobecna  radna  Anna  Szukalska.  Lista  obecności
stanowi zał. Nr 1 do protokołu. 

Numery podjętych uchwał:

1. Uchwała Nr LXIX/970/2024 w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2024 rok.

2. Uchwała Nr LXIX/971/2024 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej
w celu wspólnej realizacji projektu pt.: „Budowa Krajowej Trasy Rowerowej nr 3 Rudnik –
Racibórz - Krzyżanowice – etap 1” współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Rozwoju
Regionalnego    w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.

3. Uchwała  Nr  LXIX/972/2024  o  przystąpieniu  do  zmiany  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  obejmującego  obszar  w  jednostkach  strukturalnych
Studzienna i  Sudół w Raciborzu, zatwierdzonego Uchwałą Nr XLI/626/2006 Rady Miasta
Racibórz z dnia 29 marca 2006 r.

4. Uchwała Nr LXIX/973/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok.
5. Uchwała Nr LXIX/974/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok.
6. Uchwała Nr LXIX/975/2024 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
7. Uchwała  Nr  LXIX/976/2024 w sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej,  w  formie  dotacji

celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Województwu Śląskiemu.
8. Uchwała  Nr  LXIX/977/2024  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  w  formie  dotacji

celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu.
9. Uchwała  Nr  LXIX/978/2024  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  w  formie  dotacji

celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu.
10. Uchwała  Nr  LXIX/979/2024  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  w  formie  dotacji

celowej, z budżetu Miasta Racibórz na 2024r. Powiatowi Raciborskiemu.
11. Uchwała Nr LXIX/980/2024 w sprawie udzielenia dotacji  celowej na sfinansowanie prac

konserwatorskich,  restauratorskich  lub  robót  budowlanych  przy  zabytku  wpisanym  do
rejestru zabytków.

12. Uchwała  Nr  LXIX/981/2024  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  do
gminnego zasobu nieruchomości prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu
przy ul. Słoneczny Stok.

13. Uchwała Nr LXIX/982/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego
trybu  zawarcia  umowy dzierżawy  części  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  przy  ul.
Transportowej.

14. Uchwała Nr LXIX/983/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego
trybu  zawarcia  umowy dzierżawy  części  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  przy  ul.
Kolejowej.

15. Uchwała Nr LXIX/984/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego
trybu  zawarcia  umowy  dzierżawy  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  przy  ul.
Gamowskiej.

16. Uchwała  Nr  LXIX/985/2024  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  nieruchomości
położonej w Raciborzu przy ul. Tęczowej.
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17. Uchwała Nr LXIX/986/2024 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki
gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Wojciecha Korfantego.

18. Uchwała  Nr  LXIX/987/2024  w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu  Przeciwdziałania
Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz
na lata 2024 – 2027.

19. Uchwała Nr LXIX/988/2024 w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia
Seniorów" na rok 2024.

20. Uchwała Nr LXIX/989/2024 w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu
Karolowi Pal.

21. Uchwała Nr LXIX/990/2024 w sprawie skargi  na działalność Prezydenta Miasta Racibórz
w zakresie czynności podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz
zaproponowanych warunków jego nabycia.

22. Uchwała  Nr  LXIX/991/2024  w  sprawie  przekazania  wniosku  mieszkańców  Wspólnoty
Mieszkaniowej przy ul. Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do Komisji
Skarg, Wniosków i Petycji.

23. Uchwała  Nr  LXIX/992/2024  w  sprawie  przekazania  do  Wojewódzkiego  Sądu
Administracyjnego w Gliwicach skargi  na Uchwałę Nr  III/27/2002 Rady Miasta  Racibórz
z dnia 20 grudnia 2002 r. w sprawie ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu
kosztów podróży służbowych wraz ze zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia
22 października 2003 r. oraz Uchwałą Nr XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r.

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn
 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski 
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariusz Mrozek
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz
 Naczelnik Wydziału Lokalowego i Spraw Społecznych Joanna Poloczek
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa
 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka 
 Miejski Konserwator Zabytków Maria Olejarnik
 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek
 Adwokat Ewa Pierzchała

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  otworzył  LXIX  sesję  Rady  Miasta  Racibórz,  powitał
wszystkich  zgromadzonych  radnych,  prezydentów  i  przedstawicieli  urzędu  oraz  przybyłych
gości i media. Dalej poinformował, że sesja jest transmitowana i nagrywana. Poprosił również o
potwierdzenie obecności radnych w systemie do obsługi Rady. Następnie stwierdził, że          w
chwili obecnej w obradach bierze udział 20 radnych, zatem Rada jest władna do podejmowania
uchwał.  Następnie  przedstawił  wnioski  o  zmianę  porządku  obrad.  W  pierwszej  kolejności
wniosek Prezydenta o uzupełnienia porządku obrad o następujące materiały i projekty uchwał: 

1) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok (druga uchwała) - po pkt 8. 
2) Autopoprawka Nr 1 Prezydenta Miasta do projektu uchwały w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej - do pkt 9. 
3) Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej i
Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz na lata 2024 - 2027 - 
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przed pkt 22. 
4) Uchwała w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok
2024 - przed pkt 22. 
Następnie uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie wniosku.
Głosowano wniosek w sprawie:
uzupełnienia porządku obrad o następujące materiały i projekty uchwał: 
1) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok (druga uchwała) - po pkt 8. 
2) Autopoprawka Nr 1 Prezydenta Miasta do projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej 
prognozy finansowej - do pkt 9. 
3) Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej i 
Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz na lata 2024 - 2027 - przed 
pkt 22. 
4) Uchwała w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok 
2024 - przed pkt 22. 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Zygmunt Kobylak, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska

 Przewodniczący  Rady  Miasta  Marian  Czerner  przedstawił  następnie  swoje  wnioski
o uzupełnienia porządku obrad o następujące projekty uchwał: 

1) Uchwała w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu Karolowi Pal - 
przed pkt 22. 
2) Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz w zakresie 
czynności podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz 
zaproponowanych warunków jego nabycia - przed pkt 22. 
3) Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańców Wspólnoty Mieszkaniowej przy 
ul. Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do Komisji Skarg, Wniosków i 
Petycji - przed pkt 22. 

4) Uchwała w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gliwicach
skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. w sprawie
ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży służbowych wraz ze
zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia 22 października 2023 r. oraz Uchwałą Nr
XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r. - przed pkt 22. Następnie z uwagi na brak zgłoszeń
zarządził głosowanie.
Głosowano wniosek w sprawie:
uzupełnienia porządku obrad o następujące projekty uchwał: 
1) Uchwała w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu Karolowi Pal - 
przed pkt 22. 
2) Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz w zakresie czynności 
podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz zaproponowanych 
warunków jego nabycia - przed pkt 22. 
3) Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańców Wspólnoty Mieszkaniowej przy ul. 
Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji - 
przed pkt 22. 
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4) Uchwała w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gliwicach 
skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. w sprawie 
ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży służbowych wraz ze 
zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia 22 października 2023 r. oraz Uchwałą Nr 
XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r. - przed pkt 22. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska

 Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że w porządku obrad jest Polityka oświatowa, niemniej już
na Komisji OKSRiOS zauważono, że nie ma tam załączników ani żadnych wskazań. Odbyła się
jednak dyskusja. Dalej wskazała, że do tej pory jednak Polityka oświatowa była przyjmowana w
formie uchwały. Teraz takiej uchwały nie ma, nie ma więc i Polityki oświatowej. Najrozsądniej
więc będzie zdjąć ten punkt z porządku obrad, o co wniosła.

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  na  Komisji  RGBiF  Pan  Naczelnik  przedstawił  krótką
prezentację. Wywiązała się później dyskusja, która skoncentrowała się na m.in. na demografii,
na przyszłości szkół, ale też i na dopasowaniu struktury do obecnej sytuacji. Rzeczywiście nie
ma  dzisiaj  żadnego  opracowania,  niemniej  radni  uzyskali  informację  o  tym  przyszłym
opracowaniu i ewentualnie uzyskali wpływ na to co w tym materiale się znajdzie.  

 Radna  Ludmiłą  Nowacka  wskazała,  że  nie  ma  żadnych  danych,  nie  ma  więc  nad  czym
dyskutować. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  Prezydent  chyba  nawet  wnioskował,  aby  punktu  nie
ujmować w porządku sesji, bo jest problem z przygotowaniem tego materiału. Przewodniczący
Rady poprosił jednak, aby coś przygotować do wstępnej dyskusji. 

 Radna Magdalena Kusy zaproponowała, aby zapytać Pana Naczelnika o to w jakiej formie na
dzisiaj jest to przygotowane. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że wpłynęło pismo od Pana Prezydenta, aby
temat przesunąć z uwagi na przygotowywane zmiany w systemie i trudność w przygotowaniu
kompletnej polityki. Niemniej warto punkt pozostawić w sesji, aby posłuchać informacji Pana
Naczelnika, bo nie wszyscy mieli możliwość zapoznania się z tymi informacjami. Dodał jednak,
że musi o tym zdecydować Rada. 

 Radna  Ludmiła  Nowacka  przekazała,  że  jeżeli  radni  życzą  sobie  dyskusji  nad  informacjami
przedstawionymi  przez  Pan Naczelnika,  to  może ona będzie  wskazana w zakresie  przyszłej
Polityko Oświatowej. Radna tym samym wycofała swój wniosek.   

 Radny Piotr Klima zgłosił wniosek o zdjęcia z porządku obrad Uchwały w sprawie wyrażenia
zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej w Raciborzu przy ul. Londzina 49.
Wskazał,  że sprawa był dyskutowana na dwóch komisjach, gdzie uznano, że potrzebne jest
zorganizowanie  spotkania  z  zainteresowanymi  mieszkańcami.  Ustalono,  że  takie  spotkanie
może odbyć się w marcu i wówczas temat mógłby powrócić na sesję.  

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  rzeczywiście  na  Komisji  RGBiF  radni  odstąpili  od
opiniowania  tego  projektu  uchwały,  a  Pani  Naczelnik  z  Panem  Prezydentem  przygotują
spotkanie  z  zainteresowanymi  mieszkańcami  i  radnymi.  Dodał,  że  wcześniejsza  zgoda  na
zbudowanie  tam 11 garaży  rozwiązało  sprawę na jakiś  czas.  Wskazał,  że  budynek ten bez
terenu  przyległego  nie  ma  szans  na  sprzedaż,  więc  trzeba  tam znaleźć  jakieś  rozwiązanie.
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Należy więc wysłuchać mieszkańców, może warto zmniejszyć ten teren przyległy.  
 Radny Marcin Fica poprosił, aby Pan Prezydent poinformował radnych, kiedy odbędzie się takie

spotkanie.
 Radna Magdalena Kusy przekazała, że w tej sprawie odbyła się wizja w terenie.
 Przewodniczący  Rady Marian  Czerner  przekazał,  że  taka  informacja  była  przedstawiona na

Komisji RGBiF. Następnie z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie.
Głosowano wniosek w sprawie:
zdjęcia z porządku obrad pkt nr 21, tj. Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż 
nieruchomości zabudowanej, położonej w Raciborzu przy ul. Londzina 49.
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (6)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Rada przyjmując powyższe wnioski ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołu z LXVIII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Polityka oświatowa Miasta Racibórz 2024/2029.
4. Uchwała  w  sprawie  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania

bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2024 rok.
5. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr XXXV/513/2021 Rady Miasta Racibórz z dnia 29

września  2021  r.  w  sprawie  metody  ustalenia  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi  oraz  ustalenia  stawki  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi
oraz stawki opłaty za pojemnik o określonej pojemności oraz zwolnienia w części z opłaty
za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi  właścicieli  nieruchomości  zabudowanych
budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady
komunalne w kompostowniku przydomowym z późn. zm.

6. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej  w celu wspólnej
realizacji  projektu  pt.:  „Budowa  Krajowej  Trasy  Rowerowej  nr  3  Rudnik  –  Racibórz  -
Krzyżanowice  –  etap  1”  współfinansowanego  z  Europejskiego  Funduszu  Rozwoju
Regionalnego w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.

7. Uchwała o przystąpieniu do zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego
obejmującego  obszar  w  jednostkach  strukturalnych  Studzienna  i  Sudół  w  Raciborzu,
zatwierdzonego Uchwałą Nr XLI/626/2006 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 marca 2006 r.

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok.
9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok (druga uchwała).
10. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
11. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej,  w formie dotacji  celowej  z  budżetu

Miasta Racibórz na 2024 r., Województwu Śląskiemu.
12. Uchwała  w sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  w formie  dotacji  celowej  z  budżetu

Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu (przebudowa mostu).
13. Uchwała  w sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  w formie  dotacji  celowej  z  budżetu
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Miasta  Racibórz  na  2024  r.,  Powiatowi  Raciborskiemu  (bezpłatna  komunikacja  dla
seniorów).

14. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej  w formie dotacji  celowej,  z  budżetu
Miasta Racibórz na 2024r. Powiatowi Raciborskiemu (Dom dla Matki z Dzieckiem MAJA).

15. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji  celowej na sfinansowanie prac konserwatorskich,
restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków.

16. Uchwała  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  do  gminnego  zasobu
nieruchomości prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Słoneczny
Stok.

17. Uchwała  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  odstąpienie  od  przetargowego  trybu  zawarcia
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Transportowej.

18. Uchwała  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  odstąpienie  od  przetargowego  trybu  zawarcia
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Kolejowej.

19. Uchwała  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  odstąpienie  od  przetargowego  trybu  zawarcia
umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Gamowskiej.

20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej w Raciborzu
przy ul. Tęczowej.

21. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej
w Raciborzu przy ul. Londzina 49. (zdjęto z porządku obrad)

22. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej
w Raciborzu przy ulicy Wojciecha Korfantego.

23. Uchwała w sprawie przyjęcia  Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej
i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz na lata 2024 – 2027.

24. Uchwała w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok
2024.

25. Uchwała w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu Karolowi Pal.
26. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz w zakresie czynności

podejmowanych  w  przedmiocie  sprzedaży  lokalu  mieszkalnego  oraz  zaproponowanych
warunków jego nabycia. 

27. Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańców Wspólnoty Mieszkaniowej przy ul.
Marii  Skłodowskiej-Curie  19,  21,  23,  25,  27  w  Raciborzu  do  Komisji  Skarg,  Wniosków
i Petycji.

28. Uchwała w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gliwicach
skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. w sprawie
ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży służbowych wraz
ze  zmianami  przyjętymi  Uchwałą  Nr  XII/141/2003  z  dnia  22  października  2003  r.  oraz
Uchwałą Nr XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r.

29. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.
30. Wolne wnioski i informacje.
31. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z LXVIII sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie protokołu 
z poprzedniej sesji.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z LXVIII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (17)
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Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk,
Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Irena Białuska, Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

3. Polityka oświatowa Miasta Racibórz 2024/2029.

 Naczelnik  Wydziału  Edukacji  Krzysztof  Żychski  przekazał,  że  Prezydent  Miasta  skierował  do
Przewodniczącego  Rady  pismo  z  prośbą,  aby  temat  przesunąć  z  uwagi  na  trudność
w  przygotowaniu  kompletnej  polityki.  Przewodniczący  Rady  poprosił  jednak,  aby  mimo  to
temat pozostawić i poddać wstępnej dyskusji. Na komisji Oświaty zostały więc przedstawione
wstępne dane i odbyła się dyskusja. Radni poprosili o kolejne dane, które zostały przygotowane
i udostępnione w formie elektronicznej radnym. Następnie w formie prezentacji przedstawił
najważniejsze dane. Dodał, że chodzi przede wszystkim o poznanie opinii radnych względem
przedstawionych  propozycji.   Przedstawił  więc  aktualne  dane  dotyczące  ilości  dzieci
uczęszczających  do  szkół  i  przedszkoli  w  mieście.  Ilość  nauczycieli  i  etatów.  Liczbę  miejsc
w  placówkach  przedszkolnych.  Wydatki  na  oświatę  w  ostatnich  kilku  latach.  Ilość  dzieci
w placówkach niepublicznych. Zameldowania dzieci. Następnie przedstawił założenia polityki
oświatowej  na  najbliższe  5  lat.  Założono  więc  dalszą  termomodernizację  budynków
oświatowych wraz z remontami dachów.  Dalej założono dalszą fotowoltaikę. Obecnie mamy 4
takie obiekty i 5 przewidziany na ten rok. Przygotowanych jest więc dalszych 10 programów
funkcjonalno – użytkowych.  Dalej założono likwidację nieekologicznych źródeł ciepła w dwóch
budynkach.  Dalej  jest  likwidacja  barier  architektonicznych i  dostosowanie  do potrzeb osób
niepełnosprawnych. Dalej przewidziano modernizacje istniejących obiektów sportowych oraz
budowę hali sportowej w Studziennej. Założono też modernizację sieci wifi w placówkach oraz
wymianę  mebli  w  stalach  dydaktycznych.  Następnie  wskazał  na  plany  poszerzania  oferty
sportowej i  wprowadzanie dodatkowych kierunków. Dzisiaj  mamy pływanie,  lekką atletykę,
siatkówkę, koszykówkę, ale może warto się zastanowić nad kolejnym sportem. Dalej wymienił
wyposażenie świetlic w sprzęt multimedialny i  interaktywny czy wprowadzenie do bibliotek
szkolnych cyfrowych książek zgodnie z trendem biblioteki miejskiej. Dalej chodzi o tworzenie
stref  relaksu  to  takie  miejsce  wyciszenia  dla  ucznia.  Funkcjonują  one  w  dwóch  szkołach
w naszym mieście i sprawdzają się bardzo dobrze.  Mowa jest też o dietetykach, osobach, które
komponowałaby  zgodnie  z  zaleceniami  sanepidu  czy  też  lekarskimi  skład  posiłków.  Dalej
wskazał na podnoszenie kwalifikacji, doskonalenie zawodowe kadry pedagogicznej. Chodzi też
o dokształcanie kadry w zakresie stosowania technologii informacyjno-komunikacyjnej. Dalej
jest mowa o nowoczesnym pokoju nauczycielskim czy o przygotowaniu nauczycieli i szkoły do
nauki  zdalnej.  Na  koniec  wskazał,  że  dyskusja  odbyła  się  na  Komisji  Oświaty  i  na  Komisji
Budżetu  niemniej  chętnie  wysłucha dalszych sugestii  czy  też  propozycji  radnych co  jeszcze
należy umieścić w tym dokumencie. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  odnosząc  się  do  slajdu  o  kosztach  wynagrodzeń
nauczycieli,  które  w  ubiegłym  roku  wzrosły  w  stosunku  do  poprzedniego,  do  poziomu  53
milionów. Zatem w tym roku możemy szacować, że będą one wyższe co najmniej o 20 procent. 

 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że w roku poprzednim szkoły to był
koszt ponad 57 milionów, a przedszkola koszt 36 milionów złotych. Łącznie ponad 90 milionów
plus remonty i inwestycje. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że tam była mowa tylko o wynagrodzeniach.
 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że to akurat były wydatki na oświatę

7



i  edukację, czyli  tu są bieżące wszystkie wydatki,  łącznie z utrzymaniem budynków. Nie ma
tylko  inwestycji.  Dalej  przekazał,  że  na  dzień  dzisiejszy  Ministerstwo  Finansów  przysłało
informację o zwiększeniu subwencji w roku 2024 z 51 milionów na 61 milionów z kawałkiem.
To jest ponad 10 milionów złotych wzrostu. Dodał, że poprosił ZOPO o przeliczenie wzrostu,
który  jest  realizowany.  Wychodzi,  że  kwota  ta  nie  pokryje  wydatków,  które  będziemy
realizowali. ZOPO wyliczyło kwotę 14,6 mln zł którą poniesiemy w związku z podwyżką. Więc
do tych 57 i 36 milionów należałoby dodać około 15 milionów złotych. 

 Radny Michał Kuliga po pierwsze zapytał, czy to jest jeszcze samorząd, czy prywatny folwark?
Za  pośrednictwem  dziennika  elektronicznego  Pan  Prezydent  Polowy,  kandydat  czy  może
przyszły kandydat na prezydenta miasta prowadzi kampanię wyborczą, pisząc do mieszkańców
o  realizacji  swoich  obietnic  wyborczych.  Następnie  poprosił  o  wyświetlenie  na  ekranie
komunikatu  z  tego  dziennika  elektronicznego.  Następnie  odczytał  treść  dotyczącą
wprowadzenia bezpłatnej komunikacji miejskiej. Dalej ponownie zapytał czy jest to samorząd,
czy prywatny folwark? Dziennik elektroniczny jest integralną częścią szkoły, a szkoła powinna
być wolna od polityki. Wolna od polityki Panie Prezydencie. Niedopuszczalne jest prowadzenie
agitacji wyborczej na terenie szkoły. A to, co Pan wyprawia, to nie jest kampania informacyjna,
tylko skandaliczne przekroczenie granic, do których nie powinien Pan się nawet zbliżać, a Pan je
przekracza. Jest to nadużycie swojego stanowiska, być może także zmuszanie podległych sobie
pracowników  do  agitacji  wyborczej.  Następnie  poprosił  o  pokazanie  kolejnego  zdjęcia,  bo
szkoła powinna być miejscem wolnym od jakiegokolwiek formy politycznego wpływania na
młodych ludzi. Wchodząc do szkoły, odbieram dziecko, jest Pan Prezydent. Otwieram dziennik
elektroniczny,  Pan  Prezydent.  Chwali  się.  Obietnice  wyborcze.  To  jest  polityka  Panie
Prezydencie. A ja mówię, że szkoła powinna być wolna od polityki. Mało tego, szkoła powinna
być  strzeżona  przed  polityką.  Pan  ze  swoją  brudną  grą  posuwa  się  za  daleko,  wchodząc
w  przestrzeń  dzieci  i  młodzieży.  Wieszając  na  przykład  swoje  plakaty  w  placówkach
oświatowych. Dalej zapytał czy naprawdę ma Pan, Panie Prezydencie raciborzan za idiotów?
Czy  musi  Pan  tak  traktować  ludzi?  Przecież  o  bezpłatnej  komunikacji  miejskiej  można
dowiedzieć się z  gazet,  można dowiedzieć się z  internatu,  ze strony Urzędu Miasta,  ale na
przykład nie można się  dowiedzieć z  tablicy  informacyjnej  miasta,  Urzędu Miasta Racibórz.
Poprosił o kolejne zdjęcie. Idąc na sesję, patrzy na tablicę, nie ma, ale w szkole jest, w szkole
Pan  wisi.  Wiem,  że  Pan  się  poprawi  za  chwilę,  zaraz  będzie  wisieć.  Mieszkańcy  mogą  się
dowiedzieć  z  portali  internetowych,  a  także  z  billboardów  promujących  przede  wszystkim
pańską  osobę,  Panie  Prezydencie.  Nie  jest  potrzebny  tutaj  dziennik  elektroniczny,  żeby
mieszkańców zapoznać z bezpłatną komunikacją i cyniczne wykorzystywać go jako narzędzie do
politycznej walki. Potrzebna jest zwykła ludzka przyzwoitość.

 Radna Ludmiła Nowacka zapytała czy w przyszłej polityce oświatowej sieć placówek zostaje
zachowana taka jak to jest do tej pory? W kontekście tego, że dane, które uzyskaliśmy, mają
naprawdę charakter historyczny, 2010 rok. Mało tego, mimo tych danych z 2010 i 2017 roku
widać, że spadek urodzeń jest co najmniej 50%. Jak więc w kontekście tego Państwo planują
sieć placówek? Po drugie, jak ma się subwencja oświatowa do dofinansowania, które jest ze
strony  miasta?  Zapytała  też,  które  placówki  zostaną  poddane  tym  inwestycjom
i modernizacjom? Jakie przewidywane są koszty i ile trzeba będzie wydać z budżetu miasta?
Można  cieszyć  się,  że  oferta  dla  mieszkańców  jest  mocno  rozbudowana,  mamy  placówki
miejskie, ale też prywatne. Tych prywatnych jest coraz więcej, dlaczego?  Dalej wskazała na
plany  podwyższenia  wynagrodzenia  nauczycieli  i  zapytała  jak  w  tym  kontekście  będzie
wyglądało  wynagrodzenie  pracowników administracji  i  obsługi?  Ostatnio  pan  prezydent  na
sesji  powiedział,  że  te  pieniądze  muszą  być  przez  miasto  wypracowane  i  będzie  to  do  20
procent. Czy to gdzieś zostanie uwzględnione i jak wyglądają plany w tym obszarze?

 Naczelnik Wydziału Edukacji  Krzysztof  Żychski  przekazał,  że sieci  szkół  nie przedstawiał,  bo
Państwo doskonale ją znacie. Czeka więc na Państwa sugestie w tym względzie i jest gotowy
później przelać Państwa wnioski na papier. Przedstawił dane, Państwo wskazujecie kierunek,
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w którym ma się rozwijać oświata raciborska. Były dwa spotkania, dzisiaj jest trzecie. Liczy więc
na dyskusję z Państwa strony na ten temat. Jeśli chodzi o wynagrodzenia administracji i obsługi
to podwyżki wprowadzone od 1 stycznia 2024 roku. Było to ponad 20%. Tutaj pan prezydent
zdecydował  o  tym,  aby  nie  spłaszczać  wynagrodzeń,  ale  aby  w  dalszym  ciągu  zachować
zróżnicowanie, które do tej pory udało się przez ostatnie trzy lata wypracować. Administracja i
obsługa od 1 stycznia ma wypłacone wynagrodzenia po nowemu. Kadra pedagogiczna w dniu
dzisiejszym ma realizowaną wypłatę 13 pensji,  a  w dniu jutrzejszym wynagrodzenia godzin
ponadwymiarowych za miesiąc  luty  według nowych stawek wynikających z  Rozporządzenia
Ministra, które zostało kilka dni temu opublikowane, a od 1 marca wynagrodzenia za miesiąc
marzec będą już zrealizowane według nowych wynagrodzeń. W ciągu miesiąca marca ZOPO
przeliczy i wyrówna wynagrodzenia wypłacone w miesiącu styczniu i lutym. Dalej przekazał, że
sprawdził, ile zarabia referent, a ile woźny i jest dokładnie odwrotnie niż mówiła Pani radna na
komisji. 

 Radna Ludmiła Nowacka wskazała, że dane przedstawione radnym wyglądają nieco inaczej.
Wskazała, że rzecz jest w systemie, a nie w jednostkowym zarządzaniu zależnym od dyrektora.
Dalej  ponownie  zapytała  o  niezbędne  dofinansowanie  ze  strony  miasta,  żeby  można  było
mówić o poprawnym funkcjonowaniu placówek oświatowych, bo wiadomo, że subwencja nie
wystarcza? Jak w tym kontekście mają się potrzeby oświaty? Czy Państwo mają tutaj już jakieś
plany, symulacje? 

 Naczelnik Wydziały Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że przedstawiając Państwu założenia
wspominał o tym, iż niektóre zadania to będą zadania, które będziemy realizować ze środków
zewnętrznych. I to się dzieje. Ten proces chcielibyśmy móc kontynuować przez najbliższe lata.
Czy to tworzenie zielonych pracowni, czy sali informatycznych, które też staramy się pozyskać
z  zewnątrz.  Ostatnimi  czasy  udało  się  pięć  takich  mobilnych  pracowni  komputerowych
pozyskać.  Stąd  też  czujemy,  że  powinniśmy  ten  proces  dokończyć.  Jeśli  chodzi  o  wycenę
inwestycji, to kilka naszych przedszkoli podlegało już termomodernizacji. Wycenianie na dzień
dzisiejszy, robienie kosztorysów wiąże się z wielkim ryzykiem. Przedstawianie Państwu wyceny
po prostu mija się z celem, bo te dane będą już niedługo nieaktualne. Planujemy takie ruchy
przeprowadzić i oczywiście wiąże się to dzisiaj ze wskazaniem kierunku, aczkolwiek kosztorysy
będą  przedstawiane  dopiero  w  momencie  podejmowania  konkretnych  decyzji.  Subwencja
oświatowa wiadomo, że nie wystarcza. Jeśli pokrywa połowę wydatków miejskich na oświatę,
no to jest naprawdę fajnie. Aczkolwiek w 2023 roku na inwestycje było ponad 14 milionów
złotych,  a  w  roku  2021  inwestycji  były  raptem  na  dwa  miliony  złotych.  Dodał,  że  miasto
oczekuje  na  rozstrzygnięcie  konkursów  ze  środków  unijnych,  na  które  złożone  były  dwa
wnioski.  Jeden  wniosek  na  szkołę,  drugi  na  przedszkola.  Jest  to  kwota  ponad  8  milionów
złotych,  która  również  będzie  ogromnym  zastrzykiem  dla  raciborskiej  oświaty,  bo  z  tych
pieniędzy  będziemy  w  stanie  zrealizować  część  punktów,  o  których  wcześniej  wspominał.
Będzie więcej na dokształcenie nauczycieli i dodatkowe zajęcia dla uczniów, co też wpłynie na
poprawę i na jakość nauczania w naszych placówkach.

 Radna  Ludmiła  Nowacka  przekazała,  że  dużo  słów,  a  mało  treści.  Następnie  poprosiła
o informacje o urodzeniach, które były może w ostatnich dziesięciu latach, żeby można było
mieć świadomość jak będą zapełniane nasze placówki oświatowe. Bo takich danych tutaj nie
mamy, a o to proszono na Komisji Oświaty. Chcemy, żeby w naszych placówkach też były dzieci
z powiatu i z zewnątrz, no ale to jest jakby od nas niezależne. Jednak musimy z obwodu przede
wszystkim zrobić strategię tego, co będzie w danej placówce oświatowej i to na pewno jest
jeden z wyznaczników do polityki.

 Naczelnik Wydziału Edukacji  Krzysztof Żychski  przekazał,  że radni otrzymali  te,  były one na
ostatnim slajdzie.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Pan Naczelnik mówi o modernizacji orlików, że czekacie na
program. Minister Nitras rozstrzygnął program Orliki 2023. Tam duża ilość orlików dostanie
dofinansowania. Zmodernizują 293 orliki. Zapytał więc dlaczego nam się nie udało? Mamy do
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zrobienia orlik w SP 18, czy jakieś błędy były popełnione, czy po prostu nie załapaliśmy się?
Dalej wskazał, że rozmawiano w jednym roku, że robimy dach na czwórce. Zapytał więc co
z  dachem  w  osiemnastce?  Po  trzecie  wskazał,  że  w  dużej  części  placówek  mamy  coś  do
zrobienia, ławki do wymiany, krzesełka do wymiany, łazienki do remontu przez tę kadencję,
przez chwilę żeście coś robili. Więc trochę tego jeszcze jest do zrobienia

 Naczelnik  Wydziału  Edukacji  Krzysztof  Żychski  przyznał,  że  w ciągu tych kilku lat  udało się
w wielu placówkach przeprowadzić takie kompleksowe remonty. Mamy jednak 10 szkół, do
tego 16 przedszkoli. Tych obiektów jest naprawdę dużo i są miejsca, gdzie jeszcze nie doszliśmy
do tego, żeby to zrobić. Potrzeby są, stąd też propozycja, abyście Państwo przyjęli w polityce
oświatowej plan, aby tą rzecz kontynuować. Po drugie przekazał, że rzeczywiście Raciborza nie
ma na tym rozstrzygnięciu, który ogłosił Minister. Warunkiem przystąpienia do programu Orlik
jest posiadanie dokumentacji projektowej. W roku 2023 dokumentacja projektowa została na
orlik  w  SP  18  sporządzona,  jeśli  tylko  minister  ogłosi  program na  2024  roku  to  będziemy
przygotowani  do  tego,  żeby  wniosek  złożyć  do  tego  programu.  Dodał,  że  to  nie  wynika
z  błędnego  złożenia  wniosku,  po  prostu  podstawowym  wymogiem  jest  posiadanie
dokumentacji.  Szykujemy się też do sporządzenia dokumentacji dla orlika w SP 15. Dach na
czwórce  jest  wyremontowany,  fotowoltaika  działa.  Mamy  przygotowanych  10  programów
funkcjonalno-użytkowych z zakresu montażu fotowoltaiki na dachach budynków oświatowych
i jeden z tych dokumentów jest na szkołę numer 18. Na dzień dzisiejszy dyrekcja szkoły jest
przed wyceną remontu dachu. Pan Dyrektor czeka na złożenie ofert przez wykonawców. Stąd
też  remont  dachu  pójdzie  swoją  drogą,  a  fotowoltaika,  kiedy  dostaniemy  pozytywne
rozstrzygnięcie wniosku, który Wydział Rozwoju złożył do struktur unijnych. Na dzień dzisiejszy,
jeśli chodzi o remont dachu, przygotowujemy się do remontu dachu w Przedszkolu 24. Tam jest
on potrzebny niezwłocznie. Jeśli pogoda się ustabilizuje to będzie można tam wejść i to zrobić.
Mamy oferty od wykonawców. Będziemy to realizować w drugiej połowie miesiąca marca.  

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że na Komisji Rozwoju Gospodarczego, Budżetu i Finansów
rozpoczęto  dyskusję  na  temat  zjawisk,  jakie  w  przyszłości  będą  dotykały,  a  może  nawet
determinowały raciborską edukację. W nawiązaniu do wypowiedzi Pani Doktor Nowackiej to
powiem, bo tam padło takie pytanie jak się ma subwencja oświatowa do realnych kosztów
funkcjonowania  oświaty,  ona będzie  niestety  spadać.  Subwencja  realnie  będzie  spadać,  bo
spada  liczba  dzieci,  a  koszty  stałe,  w  tym  wynagrodzenia  będą  rosły.  One  będą  rosły
proporcjonalnie  do  regulacji  jakie  się  będą  na  rynku  odbywały.  Więc  koszty  utrzymania
edukacji w przyszłych latach będą sporym obciążeniem dla budżetu miasta i te elementy też
trzeba brać zdecydowanie pod uwagę przy planowaniu tej polityki oświatowej na najbliższe te
5-6 lat. W ciągu ostatnich pięciu lat zanotowaliśmy niespotykany w historii Raciborza spadek
urodzeń. W ciągu ostatnich pięciu lat to 100 procent. W 2018 urodziło się bodajże 444 dzieci na
terenie  Raciborza,  w roku 2023 -  226.  To jest  o  100% w zasadzie  mniej,  bo mówienie,  że
połowę mniej, to różnie się odbiera. Dodał, że nie mówi, że to kogoś wina, ale wskazuje na
problem,  który  pokazuje  jak  ogromne  wyzwanie  przed  miastem  stoi.  Pamięta,  gdy  był
dyrektorem w szkole to w jednym roczniku było dziesięć klas, a w klasie było 35 uczniów. To
oczywiście było bardzo niewygodne wtedy i niekorzystne dla procesu edukacji, bo szkoły były
przepełnione. Za 5-6 lat zaś będziemy mieli w Raciborzu 10 oddziałów klas pierwszych, w całym
Raciborzu,  we  wszystkich  placówkach  oświatowych.  Trzeba  się  na  to  odpowiednio
przygotować. My mówimy o niezbędnych remontach, nakładach na bazę dydaktyczną. Myślę
już bardziej w środku niż na zewnątrz, bo budować chyba już się nie zdecydujemy, bo to byłoby
trochę zbyt ryzykowne. Musimy zastanowić się, co my będziemy robili z tą bazą oświatową. W
tych zasobach temu procesowi edukacji będą musiały towarzyszyć w takim razie jakieś jeszcze
inne działania. Świat znajduje jakieś rozwiązania na połączenie różnych działań w obiektach
oświatowych w ramach prowadzenia edukacji.  Ten scenariusz nam się już rozpoczyna,  jeśli
chodzi o opiekę wczesnoszkolną czy żłobkową i on będzie się pogłębiał, bo niże są głębokie,
a wyże są takie, że ich praktycznie nie widać. Taką sytuację od 20 lat obserwujemy w Raciborzu,
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przy czym ostatnio to się pogłębia i na to musimy się w jakiś sposób przygotować. W ciągu
ostatnich pięciu lat nam rocznie trzy oddziały odpadają. To jest dużo. Jeśli odpadałyby 60 czy
70, to nie byłoby zauważalne generalnie. To nie miałoby wpływu na ilość kadry, na wydatki,
jakie ponosimy. Natomiast w tej skali, to musimy tą przyszłą politykę oświatową przygotować
na takie czasy. Dziś mamy dwa obiekty, które zostały wyłączone, niektóre znalazły na szczęście
zagospodarowanie. Choćby budynek na Lwowskiej,  to też jest edukacja. Więc to jest dobry
sposób zagospodarowania, ale G5 czeka na taką funkcję. Powiedzmy sobie SP4 tymczasowo
jest w jakiejś szkole, powiedzmy sobie prywatnej, nie wiem dokładnie na jakich zasadach, ale
z ciekawości kiedyś pewnie zapytam, bo nie trzeba być wcale radnym, żeby pytać. Ukrywanie
tego  i  mówienie,  że  to  nas  nie  dotyczy,  to  niczego  generalnie  dobrego  nie  wróży.  Dalej
przekazał,  że dla niego ostatnie lata wydatków na remonty i  modernizacje w oświacie były
skandalicznie  niskie.  Można  sobie  prześledzić  każdy  budżet.  To  jest  raczej  łatanie  dziur.
Rzeczywista modernizacja i remonty to była termomodernizacja piętnastki, jedynki, trzynastki.
To była pełna termomodernizacja z dobudową sali w Studziennej. To pewnie jeszcze budowa
boisk, orlików przy szkołach. To były inwestycje. Tu rzeczywiście szły duże środki. Niech chodzi
o to, aby tak było każdego roku Niemniej osiemnastka jest przykładem, gdzie od trzech lat
o niej mówimy, a nie zrobiliśmy jeszcze na razie dachu. Więc będziemy musieli wybierać, co
jest ważniejsze, co jest mniej ważne, co może zaczekać, na co nas będzie stać. Edukacja to
ponoć przyszłość. Nawet ta mała ma być przyszłością. Od czegoś się trzeba będzie zwyczajnie
odbić.  Ma nadzieję, że przyszła rada wspólnie z przyszłym organem wykonawczym, zwróci na
to  uwagę,  bo  to  będą  bardzo  istotne  rzeczy.  Cieszę,  że  my  dzisiaj  nie  debatujemy  nad
programem  rozwoju  edukacji  na  najbliższe  lata.  To  jest  końcówka  tej  rady  i  jesteśmy
opanowani  trochę  powiedzmy sobie  inną  atmosferą,  a  to  powinien  być  dokument  troszkę
bardziej wyważony i obiektywny. To jest nie taka odległa przyszłość. Ma nadzieję, że w drugiej
połowie roku rzeczywiście spróbujemy wspólnie gdzieś ten program przygotować i uchwalić.
Druga rzecz to wskazał,  że dzisiaj  spore środki  idą na edukację,  w tym na wynagrodzenia.
Natomiast według moich szacunków, to nam będzie brakowało jeszcze 10-15 milionów złotych
w  tym  roku.  Musimy  mieć  tą  świadomość,  że  będzie  brakowało  nam  pieniędzy.  To,  co
wprowadzamy nie wystarczy nam na wynagrodzenia. Zabraknie nam trochę. Strukturę roku
szkolnego do końca sierpnia znamy. Ona się niewiele zmieni, prawie wcale. Natomiast jakaś
lekka  niewiadoma  jak  będą  wyglądały  nowe  arkusze  organizacyjne  na  te  cztery  pozostałe
miesiące tego roku. To się też będzie musiało zamknąć. Ale nam tych środków braknie. My na
remonty i modernizację w budżecie mamy przewidziane śladowe ilości środków. Pan Naczelnik
mówi o wielu rzeczach, a tak naprawdę mamy nadbudowę w Studziennej i jakieś boisko. My
nie mamy na to jeszcze pieniędzy,  więc na to też trzeba będzie zwrócić  po prostu uwagę.
Widać, że Racibórz już nie musi być wielki Panie Prezydencie. Wystarczy, jak będzie silny.

 Radna  Ludmiła  Nowacka  (Ad  Vocem)  uznała,  że  ten  nacisk  na  oświatę  jest  dlatego  tak
gigantyczny, bo nie trzeba tutaj bardzo wielu przemyśleń, żeby widzieć, że sieć absolutnie musi
być  zmieniona.  Każdy  boi  się  tej  decyzji  w  jaką  stronę  iść,  ale  to  finanse  będą  nas
determinowały  finanse.  Niemniej  każdy  pracownik  oświaty  już  teraz  chciałby  wiedzieć  jaka
będzie  jego  przyszłość.  Czy  ma  się  przekwalifikować,  w  jakim  kierunku.  Rodzic  chce  też
wiedzieć, gdzie będzie jego obwód szkoły czy przedszkola. Dlatego ta dyskusja jest taka ważna.
Im szybciej  i  bardziej  merytorycznie ją  potraktujemy,  tym naprawdę z  korzyścią  dla  całego
środowiska lokalnego. Szkoda więc, że tej polityki oświatowej nie mamy już od półtora roku.
Gdyby tą dyskusję rozpoczęto dużo wcześniej, to na pewno bylibyśmy w innym punkcie teraz.

 Radny  Eugeniusz  Wyglenda  przekazał,  że  chce  się  odnieść  do  remontu  przedszkola
w Studziennej i do remontu sali na Studziennej. Tam ten remont dobiega końca i idzie w bardzo
dobrym kierunku, bo powstanie nowy oddział i nowa sala do użytku. Trzeba powiedzieć, że
firma,  która tam pracuje się  spisała.  Jednakże zapytał  kto szacował  koszty  budowy tej  hali
sportowej w Studziennej?

 Naczelnik  Wydziału  Edukacji  Krzysztof  Żychski  przekazał,  że  standardowo  przy  tworzeniu
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dokumentacji jest tworzony kosztorys, więc projektant szacował i koszty. Oczywiście, zarówno
my  jak  i  kosztorysant  jesteśmy  mocno  zaskoczeni  tym,  że  kwoty  poszybowały  ponad
dwukrotnie wyżej niż przewidywał to kosztorysant. 

 Radny Eugeniusz Wyglenda wskazał, że gabaryty lodowiska są podobne. Oczywiście są inne
urządzenia,  ale gabaryty są zbliżone do gabarytu tej  hali.  Lodowisko kosztuje 12,5 miliona,
a  pan kosztorysant  wycenił  budowę hali  na 3  miliony 600.  To jest  przecież  nierealne.  Pan
Naczelnik wie, ile kosztował remont przedszkola. Teraz Pan Naczelnik mówi, że priorytetem
będzie budowa tej hali. Zapytał więc na czym ma wyglądać ten priorytet? Skoro dajemy na tą
halę 3 miliony 600, a pierwsze otwarcie przetargów jest 10 milionów 500 czy 10 milionów 600.

 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że lodowisko i hala to nie te same
wielkościowo obiekty. Płyta lodowiska to ponad 1000 m2, płyta zaplanowanego boiska w hali
sportowej to 540 m2, więc różnica jest znacząca. Z drugiej strony rzeczywiście koszty, które
były w ofertach przedstawionych przez wykonawców są ogromnymi. Dodał, że poświecił dwa
wieczory po to, żeby sprawdzić ileś tam ofert z krajów czy przetargów, które się rozstrzygały na
hale sportowe i rzeczywiście hale, które były budowane w podobny sposób do tej, którą my
planujemy,  czy  planowaliśmy,  one  w  większości  przypadków  otwierały  się  kosmicznymi
ofertami  w  pierwszych  przetargach.  Jedynie  hale,  które  były  projektowano  zgodnie
z  założeniem  ministerstwa,  czyli  hale  pokryte  membraną  elastyczna  były  tańsze.  My
zaplanowaliśmy halę z powłoką trwałą, czyli stalową. Sygnał jednak od wykonawców, był taki,
że huta przestała produkować tego typu stal. Dodatkowo w krótkim okresie czasu pojawiło się
mnóstwo hal do wybudowania i rzeczywiście ceny na tego typu obiekty poszły mocno w górę.
Należy więc zastanowić się, czy do dofinansowania, które otrzymaliśmy z Ministerstwa Sportu,
a które zakłada, że boisko ma być o powierzchni nie mniejszej niż 500 m2, między 500, a 650
m2.  My  mieliśmy  540  w  projekcie,  żeby  się  zastanowić,  czy  przy  tym  boisku  nie  zmienić
konstrukcji, a może zrezygnować z któregoś elementu, aby spróbować obniżyć koszty tak, aby
zadanie zrealizować. Jest to jedyna szkoła w mieście, która nie posiada sali gimnastycznej. Stąd
też jest to priorytet. 

 Radny Eugeniusz Wyglenda zapytał, czy rozważano, aby te dzieci mogły ćwiczyć na LKS-e. Tam
jest hala do południa niezagospodarowana. Kiedyś szkoła korzystała już z tej hali.

 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że oczywiście zapyta Panią Dyrektor
o stanowisko w tej sprawie. Jeśli będzie taka potrzeba, to spróbujemy to rozeznać pod kątem
prawnym czy jest możliwość zgłosić do kuratorium to jako miejsc zastępcze. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń do dalszej dyskusji  zamknął
przedmiotowy punkt obrad. 

4. Uchwała w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2024 rok.

 Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radna  Justyna  Henek-Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  nie  opiniowała  projektu
przedmiotowej uchwały. 

 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr  Glapa przekazał,  że tegoroczny projekt uchwały był
przedstawiany na czwartkowej komisji. Tam też zostały przedstawione zmiany, które w związku
z konsultacjami zarówno z Powiatowym Lekarzem Weterynarii jak i organizacjami społecznymi
oraz  naszą  Raciborską  Radą  Działalności  Pożytku  Publicznego  zostały  wprowadzone  do
wcześniej  przedstawionego  Państwu  projektu  uchwały.  Na  czwartkowej  komisji  projekt
uchwały  z  tymi  zmianami  został  pozytywnie  zaopiniowany.  Tam  później  jeszcze  były
wprowadzone drobne techniczne poprawki  dotyczące numerów ustępów i  interpunkcji,  ale
poza tym nie wprowadzano już żadnych zmian.

 Radna  Magdalen  Kusy  poprosiła,  żeby  Pan  Naczelnik  jednak  omówił  jaki  zmiany  po
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konsultacjach zostały wprowadzone do uchwały.
 Naczelnik  Wydziału Komunalnego Piotr  Glapa przekazał,  że w §3 programu dodano ust.  4,

który występował w poprzedniej uchwale, ale został nieopatrznie pominięty przez wydział przy
składaniu projektu. To była jakby taka zmiana stricte techniczna polegająca na uzupełnieniu. Na
to uwagę zwróciły  organizacje  społeczne.  W związku z  tym,  że  program opieki  nad wolno
żyjącymi  kotami  nie  zakładał  w zeszłym roku stricte  opieki  nad tymi  zwierzętami  poza  ich
dokarmianiem. W tym roku dopisano element związany z opieką. Tym bardziej, że w tym roku
usługi  weterynaryjne  zostały  wyłączone  z  funkcji  schroniska.  Jest  zawarta  osobna  umowa
z podmiotem zewnętrznym, co pozwala przeznaczyć środki oraz umożliwić w większym stopniu
opiekę właśnie nad kotami wolno żyjącymi. Dlatego też została wprowadzona korekta pozycji
kosztorysowej  w  §  12  pod  literę  f,  czyli  usypanie  ślepych  miotów.  Tam  pozycja  została
zmniejszona o 11 tysięcy, a pozycja w literze b, opieka nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich
dokarmianie  została  o  11  tysięcy  zwiększona.   Ponadto  w §  4  ust.  1  pkt  3  dodano słowo
„opieka”. To były te wszystkie zmiany.

 Radna  Anna  Ronin  zapytała  jak  została  uregulowana  tym  razem  współpraca  pomiędzy
schroniskiem, a wolontariuszami? Bo wiemy, że ostatniego czasu było głośno na ten temat
i tam prawdopodobnie, jeśli dobrze pamięta, były kwestie formalno-prawne do uregulowania.

 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr  Glapa przekazał,  że współpraca pomiędzy miastem,
a  wolontariuszami,  bo  współpraca  jest  kreowana właśnie  w ten  sposób,  przebiega  tak  jak
w  roku  poprzednim.  Mamy  zawarte  porozumienie  pomiędzy  stowarzyszeniem,  a  miastem
i  Przedsiębiorstwo  Komunalne,  które  prowadzi  schronisko  zostało  zobowiązane  do
respektowania tego porozumienia i dopuszczenia wolontariuszy do świadczenia ich działalności
statutowych na terenie schroniska. Aktualnie mamy podpisane porozumienie tylko z jednym
stowarzyszeniem, Stowarzyszeniem Przyjaciół Schroniska dla Zwierząt w Raciborzu, gdyż OTOS
w tym roku nie złożył wniosku o to, żeby takie porozumienie z miastem zawrzeć. Na tą chwilę
wiem, że OTOS na schronisku świadczy tylko i wyłącznie swoją działalność statutową w ramach
posiadanych  kompetencji  wynikających  z  ustaw dla  organizacji  zajmujących  się  weryfikacją
przestrzegania praw zwierząt.

 Radna Anna Ronin wskazała, że w uchwale jest informacja, że zapewnienie całodobowej opieki
weterynaryjnej  mamy  w  miejscowości  Krzanowice.  Wcześniej  były  to  przychodnie
weterynaryjne  z  terenu  Raciborza.  Prawdopodobnie  zgłoszenia  następowały  na  zasadzie
przetargu. Natomiast martwi trochę to, że to jednak jest ileś kilometrów, żeby dojechać z takim
zwierzęciem,  które  uległo  jakiemuś wypadkowi  i  tak  dalej.  Proszę  powiedzieć,  czy  nikt  nie
zgłosił się z terenu Raciborza do tego punktu?

 Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  uczestnictwo  w  programie  nie
polega na zgłoszeniu. To wydział, który jest odpowiedzialny w Urzędzie Miasta za realizację
i przygotowanie programu na dany rok jest obowiązany do poszukiwania wykonawców, którzy
będą  świadczyć  usługi  w  ramach  programu.  Tak  też  stało  się  tym  razem.  Niestety  żaden
z  podmiotów  w  Raciborzu,  do  których  skierowaliśmy  zapytania  nie  zdecydował  się  na
świadczenie usług dla miasta. Dlatego też byliśmy zmuszeni na posiłkowanie się podmiotem
spoza Raciborza.

 Radna Anna Ronin zapytała czy to polegało na tym, że te usługi wyceniali o wiele więcej niż na
przykład miasto było w stanie dać? Chodziło o cenę, czy chodziło o coś innego?

 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa przekazał, że mimo, że kryterium była cena, to
jednakże nie  mieliśmy nawet  możliwości  brać  to  kryterium pod uwagę,  gdyż  nie  wpłynęła
żadna oferta z terenu Raciborza, więc ciężko mówić o za dużej cenie.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził
głosowanie uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania
bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2024 rok (po autopoprawce                         
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i konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Marian Czerner, Michał Kuliga, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/970/2024 w sprawie programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2024 rok.

5. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr XXXV/513/2021 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 września
2021 r. w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz 
ustalenia stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz stawki opłaty za 
pojemnik o określonej pojemności oraz zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi
kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przydomowym z 
późn. zm. (punkt zdjęto z porządku obrad)

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP negatywnie
zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.  

 Radna  Justyna  Henek-Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  nie  opiniowała  projektu
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Zygmunt Kobyla przekazał, że Komisja OKSRiOS nie opiniowała projektu przedmiotowej
uchwały. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że jeśli chodzi o ten projekt uchwały, to on wielokrotnie już
mówił o tym, żebyśmy się tym tematem zajęli w marcu, kiedy Referat Gospodarki Odpadami
przygotuje dla nas sprawozdanie z wykonania tego zadania w roku ubiegłym, gdzie będziemy
mieli  podsumowane  wszystkie  działania  i  jakościowo,  i  ilościowo,  i  finansowo.  Wtedy
rzeczywiście,  jeśli  uznamy,  że  są  na  to  środki,  a  nie  ma innych potrzebnych wydatków do
poprawy systemu gospodarowania odpadami, to jeśli nadpłacili raciborzanie, to trzeba będzie
pewnie im to zwrócić.  Ale to się okaże na sesji  w marcu, bo również dzisiaj  złoży wniosek
formalny  na  koniec  swojego  wystąpienia  o  wycofanie  tego  projektu  uchwały.  Następnie
przekazał, że otrzymał dzisiaj ulotkę, która ma być kolportowana, mniema, że ulotkę wyborczą.
Zresztą jesteśmy już przyzwyczajeni do tego, że płacimy za tego typu powiedzmy sobie ulotki
wyborcze pod jakimś pretekstem uprawiania polityki informacyjnej. Na odwrocie tej ulotki Pan
Prezydent  mówi  o  tym,  że  od  kiedy  Przedsiębiorstwo Komunalne  weszło  do  gry  na  rynku
odpadami, to mamy niskie ceny za śmieci. Myśmy już mówili, dlaczego je mamy, ale to każdy
ma swoją wersję.  Wersja Pana Prezydenta przecież musi  trafić na każdy adres domowy do
wszystkich mieszkańców, bo to jest przecież oczywista prawda. Pan Prezydent pisze też o tym,
że choć Rada Miasta nie zgodziła się na proponowaną obniżkę, 1,50 zł. Obiecana rzeczywiście
w  kampanii  wyborczej.  Jest  ostatni  moment  dlatego  przygotował  krótkie  oświadczenie
w imieniu naszego klubu radnych, aby się tym już emocjonować, bo on z takimi standardami
nigdy się nie spotykał. Uznał, że tutaj nie ma standardów, jeśli chodzi o uprawianie polityki
i propagandy politycznej za pieniądze podatnika, bo to już stało się normą i w przeciwieństwie
do innych miast na Śląsku czy w Polsce jesteśmy niechlubnym wyjątkiem. Wystarczy ruszyć się
kawałek dalej i zobaczyć, co jest w Rybniku, w Wodzisławiu, czy w Kędzierzynie Koźlu, czy nie
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wiem,  w  Warszawie.  Jesteśmy  rzeczywiście  daleko  do  przodu,  jeśli  chodzi  o  przyzwolenie
również na wydawanie środków publicznych na prywatne cele związane z promocją polityczną.
Panie  Prezydencie  Polowy,  zwracam  się  do  krzesła.  Jest  środek  kampanii  wyborczej  do
samorządu, utworzył Pan Komitet Wyborczy i kandyduje na Urząd Prezydenta Miasta. W ręce
wpadła  nam  oczywiście  ulotka  wyborcza,  bezpłatna  komunikacja,  seria  plakatów,  ulotek
z  dominantą,  oczywiście  wielką  postacią,  uśmiechniętego  prezydenta.  Teraz  ta  ulotka
o najwyższej jakości usług w najlepszej cenie. Co to nam przypomina? Dziesiątkę Polowego.
Tam  to  jest  tak  dokładnie  napisane.  Czyli  rozliczam  się  ze  swoich  obietnic  wyborczych
w  nawiązaniu  do  tego,  co  stało  się  dzisiaj,  a  co  jest  karygodne.  Użycie  komunikatora
edukacyjnego z rodzicami, czyli szkoła do kampanii wyborczej, do komunikacji z rodzicami, co
jest nie tylko zabronione Kodeksem Wyborczym, ale w ogóle myślę nie mieści się w żadnych
kategoriach powiedzmy samorządu. To nie jest proszę Państwa polityka informacyjna, to nawet
nie  jest  ukryta  promocja  polityczna.  To  zwykła  propaganda i  kampania  wyborcza  na  koszt
raciborskiego podatnika. Proszę to zrobić za własne pieniądze po prostu, to można zrobić. Jeśli
ktoś tak uważa i chce to podsumować, niech to zrobi za własne pieniądze. Ja chcę wiedzieć, ile
kosztowało przygotowanie tej ulotki, wydrukowanie, w jaki sposób będzie kolportowana, za
czyje pieniądze i ile to będzie kosztowało. Ja sobie nie życzę na adres domowy takiej ulotki. Ja
już jestem poinformowany, może Państwo oszczędzą na, nie wiem, sposobie kolportacji. Ale to
się proszę Państwa nie mieści w głowie. Pan Prezydent nikomu nie robi łaski. Jest od tego, żeby
właśnie  zapewniać  nam  wysoki  poziom  świadczonych  usług,  bo  za  to  wszyscy  zwyczajnie
płacimy, jako podatnicy, to żadna łaska. Przystanki oklejone, billboardy oklejone. Nie wiadomo
już, co jest za pieniądze publiczne, a co jest za pieniądze komitetowe, to się wszystko miesza
zwyczajnie. To jest po prostu nie do przyjęcia. Kiedyś za zwykłe użycie hasła „Racibórz zmienia
się  dla  ciebie”,  które  nie  było  hasłem  zastrzeżonym  ani  wymyślonym  przez  Urząd  Miasta
Racibórz, tylko zapożyczonym z Google, bo tak się promowały inne miasta. Trzy razy jeździłem
do Jastrzębia tłumacząc się na policji, bo prokuratura na zawiadomienie, no nie będę przytaczał
kogo, osób znanych, publicznych, działających obok pana prezydenta Polowego, przesłuchiwała
mnie  za  czyn  zabroniony.  Oczywiście  skończyło  się  niczym,  ale  ja  robiłem  to  za  własne
pieniądze.  Dlaczego  my  pozwalamy  na  takie  standardy?  Dlaczego  nie  piszą  o  tym  media?
Kiedyś próba utworzenia i krótki okres funkcjonowania takiej gazety informacyjnej spotkała się
z tak ostrą reakcją raciborskich mediów. Rozważyliśmy to i przestaliśmy to wydawać, bo zostało
to potraktowane jak konkurencja wręcz. Jak pojechał do Najwyższej Izby Kontroli, bo zostałem
tam  podany  oczywiście  przez  określone  osoby  i  musiałem  udowadniać,  że  to  się  mieści
w  regułach  polityki  informacyjnej.  Udało  się  to  zrobić,  ale  powiedziałem,  więcej  nie  będę
ryzykował. Gdzie standardy? Dlaczego my radni na to przyzwalamy? Dlaczego przyzwalają na to
mieszkańcy? Przyzwyczailiśmy się, tak, to jest jedno z uzasadnień, jakie sobie mogę wyobrazić.
Czas robi swoje, przyzwyczailiśmy się. Coś, co u nas jest normą, w innych samorządach nie
występuje. Obśmiewa się w gazetach zakupy burmistrza nie patrząc na grube wydatkowanie
środków publicznych w takiej bezczelnej kampanii politycznej. Mam nadzieję, że raciborzanie
się  obudzą  i  uświadomią  sobie,  że  są  kupowani  za  własne  pieniądze.  Każdy  kandydat  na
prezydenta,  każdy  kandydat  na  radnego  będzie  starał  się  wykorzystać  każdą  istniejącą
możliwość do tego, żeby promować własną osobę, zdobywać popularność. To jest oczywiste.
Pan Prezydent ma do tego prawo, za własne pieniądze. Jeśli obniżka opłaty śmieciowej o 1,50
zł, jednej z najniższych opłat w Polsce choć nie robiłem takiego rozpoznania, ma służyć tylko
i  wyłącznie  temu,  żeby  pokazać,  że  wykonałem  zobowiązanie  wyborcze,  to  ja  się  temu
sprzeciwiam. Podobnie jest z bezpłatną komunikacją, tam też jest wysoka jakość świadczonych
usług. Usłyszałem, że kupujemy nowe autobusy, poprawiamy standardy, nie wiem co jeszcze.
A przecież my nie mówiliśmy, że nie rozważymy bezpłatnej komunikacji, chociaż przecież jej nie
ma.  Ktoś  za  tą  bezpłatną  komunikację  zapłaci.  Najczęściej  płacą  ci,  którzy  odprowadzają
wysokie  daniny  na  rzecz  miasta,  a  sami  z  tej  komunikacji  nie  korzystają.  A  komunikacja
zbiorowa  nie  jest  wydatkiem  solidarnościowym.  To  nie  jest  składanie  się  bogatszych  na
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biedniejszych. To nie jest ta zasada. To tak nie funkcjonuje. Ale tak w rzeczywistości będzie, bo
nie można mieć przeciwnego zdania, Panie Prezydencie Konieczny, bo to z Panem prowadziłem
polemikę. Nie można myśleć inaczej i mówić, że może wypadałoby mieszkańcom powiedzieć.
Poza tym, że pojedziecie za darmo, to co z tego będzie? To nie chodzi przecież o te 1,50. Chodzi
o to, żeby rzeczywiście osiągnąć te korzyści środowiskowe. No ale my nie mówimy o tym, żeby
wprowadzić  płatne  parkowanie  na  Placu  Długosza.  Dlaczego  nie  mówimy?  Bo  to  jest
niepopularne,  a  to  powinno  temu  towarzyszyć.  Ograniczyć  wjazd  do  centrum.  Ale
spowodować, żebym mógł wsiąść w ten autobus i dojechać do tych usług, z których muszę
skorzystać. Nie możemy jednocześnie lokalizować bezpłatnych miejsc parkowania w centrum
miasta,  a  z  drugiej  strony  mówić,  że  robimy  bezpłatną  komunikację.  Samym  efektem
bezpłatnej komunikacji nie może być tylko wzrost ilości osób korzystających z autobusu. Nawet
nie pokusiliśmy się o to, żeby zbadać, po co i gdzie oni jeżdżą. Poza pewnie kursami szkolnymi
nie  mamy  dokładnie  takiego  rozeznania.  To  jest  ta  wysoka  jakość  świadczonych  usług
w  mieście  Racibórz,  odpowiednio  zdyskontowana  politycznie  na  plakatach,  billboardach
i ulotkach, wyborczych, finansowanych z kieszeni podatnika.

 Radny Jarosław Łęski przekazał po pierwsze, że w literaturze szeroko opisującej zagadnienia
transportowe są rozpisane zarówno korzyści, jak i wady wprowadzania bezpłatnej komunikacji
w  miastach  o  różnej  wielkości.  Więc  nie  trzeba  robić  nie  wiadomo  jakich  analiz  i  się
zastanawiać, to już wiele gmin, wiele miast przerabiało. Wystarczy tylko przeczytać. Po drugie,
jeżeli  jest  nadwyżka  w  systemie  odbioru  odpadów,  a  mieszkańcy  pokrywają  koszt
funkcjonowania tego systemu, to jeżeli zapłacili więcej, to należy im to zwrócić. 

 Radny Mirosław Lenk uznał, że jeśli jest nadwyżka, a system gospodarki odpadami jest bardzo
dobrze  zorganizowany  i  zaspokaja  wszystkie  potrzeby  w  tym  zakresie,  niezwłocznie  po
przyjęciu powiedzmy sobie tego zagadnienia w danym roku należy zwrócić. Też tak uważam.
Ale najpierw należy rozważyć, czy rzeczywiście wszystkie usługi w tym zakresie świadczone są
na odpowiednim poziomie, czy my jesteśmy zadowoleni, że jest czysto, bo taka jest generalnie
zasada towarzysząca pobieraniu opłaty za śmieci. A po drugie większość, to nie jest tylko moje
zdanie.  Większość  bezpłatnej  komunikacji  zbiorowej  na  terenie  Polski,  polskich  miast
wprowadzana jest z pobudek politycznych. Niestety nasz system samorządowy wygląda tak, że
żeby uzyskać wybór i akceptację społeczną, wybór jest bezpośredni, trzeba dawać. Mówię to
nie tylko z własnego doświadczenia. Tło podejmowanych decyzji, zwłaszcza teraz w kampanii
wyborczej  wiele miast teraz wprowadza bezpłatną komunikację,  teraz.  Teraz,  po pięciu,  po
ponad pięciu latach funkcjonowania kadencji wiele osób zapowiadało to, teraz to robi. Teraz
jest małe ryzyko, że będę ponosił albo nie będę ponosił tego konsekwencji. Nie ma bezpłatnej
komunikacji, ktoś za to zapłaci. Ja nie kwestionuję, że Pan Prezydent miał prawo zarządzeniem
wprowadzić ten stan rzeczy, ale miał też obowiązek z radą ustalić zasady finansowania tego
zadania.  A  takiej  zgody  do  tej  pory  jeszcze  nie  dostał.  Dlatego  na  Komisji  Rozwoju
Gospodarczego,  Budżetu  i  Finansów  na  pytanie  jak  będziemy  za  to  płacić,  powiedziałem
z nakazu zapłaty.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że z uwagą wysłuchał wystąpienia
Pana  Radnego  Mirosława  Lenka  i  chciałby  się  pokrótce  odnieść  do  przedstawionych  tez,
z którymi nie może się zgodzić.

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że nie potrzebuje stanowiska Pana Koniecznego. Zwracał się
do Pana Prezydenta Polowego. Jeśli chce, niech odpowie na piśmie bądź tutaj na żywo. Nie
oczekuję Panie Przewodniczący odpowiedzi od Pana Koniecznego.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik  Konieczny przekazał,  że został  udzielony mu głos i  w
związku z tym chciałby z tego prawa skorzystać i odnieść się do pewnych kwestii.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski przekazał, że pytanie nie było skierowane
do Pana.

 Zastępca Prezydenta Miasta  Dominik  Konieczny przekazał,  że  do poruszonych tutaj  kwestii
chciałby się odnieść w temacie komunikacji. Bo to było stanowisko prezentowane w imieniu
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całego  klubu.  Komunikacja  zbiorowa  nie  jest  wydatkiem  solidarnościowym.  Tak,  można
oczywiście sprowadzać to do takiego poziomu, że nie wszyscy jeżdżą komunikacją zbiorową.
Dlaczego  wszyscy  mieszkańcy  mają  się  składać  na  funkcjonowanie  komunikacji  zbiorowej.
Natomiast  idąc  tym  tropem  równie  dobrze  możemy  powiedzieć  nie  wszyscy  mieszkańcy
korzystają z biblioteki.  Dlaczego mamy finansować z budżetu miasta biblioteki,  może zrobić
odpłatne korzystanie z wypożyczalni, może każdy sobie sam powinien kupować książki. Idąc
tym tropem możemy powiedzieć  nie  wszyscy  mieszkańcy  korzystają  z  Aquaparku,  a  skoro
dotujemy  go  niebagatelną  kwotą  kilku  milionów  złotych,  bodajże  pięć  milionów  złotych
rocznie, nie czyńmy tego, tylko wprowadźmy pełną odpłatność i tak dalej. Kolejne są dziedziny
życia, funkcjonowania czy zadań miasta, do których solidarnie jako miasto, jako mieszkańcy
finansujemy  te  zadania  z  budżetu  miasta  i  możemy  powiedzieć,  po  cóż  to  robimy?  Nie
dofinansujmy kultury,  nie  prowadźmy miejskiego domu kultury,  bo też  jest  to  w budżecie
miasta  kilka  milionów złotych.  Niech kultura  będzie  samofinansująca  się,  w pełni  odpłatna
i  wtedy się  okaże,  że  nikt  z  tych,  niestety  nikogo na tą  kulturę  nie  będzie  stać.  Podobnie
i kolejne zadania, muzeum na przykład czy arboretum Bramy Morawskiej, też finansujemy. Też
dajemy za darmo mieszkańcom, każdy może z tego korzystać, chociaż nie każdy właściwie jest
zainteresowany albo nie każdy może tam dotrzeć, różne bywają powody. Dalej przekazał, że
wprowadzamy tą bezpłatną komunikację miejską dlatego,  że udział  ceny biletów w koszcie
całości zadania jest tak znikomy, że wręcz staje się to nieuzasadnione i to nie tylko w Raciborzu.
W  Polsce  kilkadziesiąt  miast,  bodajże  osiemdziesiąt  miast,  które  takie  zadanie  prowadzą
i  jestem  spokojny  co  do  tego,  jakie  będą  efekty.  Uważam,  że  na  pewno  te  efekty  będą
pozytywne. Natomiast jeszcze odnosząc się do pierwszej części wypowiedzi pana Mirosława
Lenka. Sparafrazowałby Pana zdanie tak. Pan Prezydent nikomu nie robi łaski, wyraził się Pan.
Tak samo można powiedzieć radni też nikomu nie robią łaski i powinni tą uchwałę, którą Pan
Prezydent  pod  obrady  rady  przedłożył  w  sprawie  obniżenia  wysokości  opłaty  za
gospodarowanie odpadami komunalnymi przyjąć i to już dawno, bo to już jest bodajże czwarta
czy piąta sesja, na którą Pan Prezydent ten projekt uchwały przedkłada i oczywiście możemy
mówić, że to jeszcze nie teraz. Może za miesiąc, może w marcu, może wtedy będziemy mieli
informacje. A co się okaże, jeżeli w marcu przyjdziecie Państwo i powiecie, my właściwie nie
wierzymy tym informacjom. Trzeba tutaj, może jakiś audyt zrobić. To jest akurat teraz modne
słowo, zróbmy audyt? Nie budujmy CPK, zróbmy audyt. Tak samo możecie powiedzieć wtedy
Państwo, że te dane, które przedstawiamy Wam już od miesięcy, że w oczach Państwa one nie
znajdują uznania. Może jakiegoś biegłego powołajmy, czy to faktycznie tak jest, czy coś tutaj
nie jest, czy tu jakieś nieprawidłowości się nie wkradły. Od miesięcy mówimy Państwu należy
zwrócić  te  opłaty  mieszkańcom,  bo  im  się  słusznie  należą.  Bardzo  żałuję,  że  te  apele  nie
znajdują  Państwa  uznania.  To  jest,  tak  jak  już  kiedyś  powiedziałem,  kwestia  elementarnej
uczciwości.  Należało  to  zrobić  jak  to  proponowano  w  listopadzie  i  byłoby  to  zrobione  od
początku bieżącego roku po to, aby zwrócona została ta nadwyżka, która powstała w systemie
gospodarowania odpadami. Bardzo żałuję, że Państwo tego do tej pory, mówię do większości
w Radzie Miasta, że Państwo tej uchwały nie podjęliście i też się posłużę słowami Pana radnego
Mirosława Lenka. To jest nie do przyjęcia. Taka postawa oczywiście.

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że to jest nie do przyjęcia. Żadna radna, żaden radny nie jest
związany  z  żadnymi  instrukcjami  i  postępuje  zgodnie  z  własnym  sumieniem,  wiedzą
i najlepszym interesem. Taka jest zasada działania samorządu. Przynajmniej jak do tej pory. Ja
zadałem w zasadzie jedno pytanie, na które akurat nie otrzymałem odpowiedzi. W jaki sposób?
Kto?  Za  jakie  pieniądze?  Ile  konkretnie?  Ile  kosztowała  ulotka  Pana  Prezydenta,  którą
pokazałem?  Jak  będzie  kolportowana?  Kto  to  będzie  robił?  Za  jakie  pieniądze?  Tutaj
odpowiedzi na to jedno pytanie nie było. Reszta to była jego interpretacja pewnych zjawisk.
Więc  jeśli  Pan  odpowiada,  to  pytam,  jak  będzie  kolportowana  ta  jego  zdaniem  ulotka
wyborcza?

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  ta  zwyczajowa  informacja,

17



Informacja skierowana dla mieszkańców. Tak jak miasto prowadzi swoimi kanałami politykę
informacyjną, także w sposób zwyczajowo przyjęty. Natomiast co do pozostałych kwestii, które
Pan poruszył w tej chwili Panu nie odpowiem, bo nie mam takiej wiedzy.

 Radny Piotr Klima przekazał, że na Komisji RGBiF mówił o negatywnych skutkach darmowych
kursów, z których będą korzystali ludzie z marginesu, którzy nie wydadzą ani grosza i dzięki
temu będą mogli  spędzać czas  w autobusie  jeżdżąc  jego liniami.  Może popijać  będą sobie
alkohol, a być może będą zagrożeniem, bo będą na przykład wymuszać na pasażerach jakieś
datki. Pan Prezydent Konieczny twardo bronił sprawy, że absolutnie jest to niemożliwe, że to
jakieś katastroficzne wizje, że to jest w iluś miastach i świetnie działa. Myślałem, że przez te 2-3
dni Pan Konieczny i urzędnicy rozdzwonią się do tych miast, gdzie jest ta komunikacja i zapytają
jak to właściwie jest. Ja dzwoniłem do Jastrzębia na przykład wczoraj i  dzisiaj,  i  wygląda to
fatalnie. Po prostu jest to używane przez tych meneli i pijaczków. Odstraszamy w ten sposób
pasażerów, a co dopiero dzieci. Rozumiem darmowa komunikacja dla dzieci, dla osób powyżej
któregoś roku życia, ale nie dla tego typu ludzi. Będą mogli jeździć z jednego końca na drugi
miasta przez cały dzień. Może jeszcze uruchomimy jedna linię nocną.  Biedni ci kierowcy, którzy
będą się z tym spotykać. Biedni ci ludzie, którzy po prostu wręcz odwrotnie nie będą chcieli
korzystać  z  takiej  komunikacji.  Niestety  urząd  w  tym  zakresie  nic  nie  zrobił,  żeby  się
dowiedzieć. Apelował, aby poszukać wzorów gdzie indziej, aby to na spokojnie przeanalizować,
ale tu za cenę zdobycia elektoratu, głosów i tak dalej, Pan Polowy zrobił wszystko, aby te głosy
pozyskać.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski wskazał, że teraz mamy punkt dotyczący
metody  ustalenia  opłat  za  gospodarowanie  odpadami.  Nie  do  końca  jest  to  powiązane
z darmową komunikacją.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że bulwersujące jest również dla niego wystawianie twarzy Pana
Polowego  w  szkołach.  Zapytał  czy  było  to  konsultowane  w  szkołach  z  kuratorium,
z  inspektoratem  oświaty,  z  wydziałami  Urzędu  Miasta,  z  dyrekcjami  szkół,  nauczycielami,
psychologami szkolnymi, Radą Rodziców, Samorządów Uczniowskich? Nie, po prostu. To jest
na zasadzie, to jest mój własny folwark. Ja tu będę robił to co mi się podoba. Uznał, że to
fatalny wybór. 

 Radny Leon Fiołka przekazał, że wystarczy wejść w Internet i poczytać sobie, że na 31 grudnia
tamtego  roku  na  przykład  we  Francji  było  czterdzieści  miast,  w  których  była  bezpłatna
komunikację miejską.  Trzeba powiedzieć,  że jeżeli  chodzi  o społeczeństwo francuskie i  jego
różnorodność, to nam daleko do tej różnorodności, którą tam spotykamy. Bierzmy przykład
z innych więc jest jak najbardziej za. Dalej wskazał na „żółte kamizelki” (parkingowych). Nigdzie
wokół już tego nie było, ale w Raciborzu chodzili zima, mróz, deszcz, a oni inwalidzi w żółtych
kamizelkach. Jaki był tego efekt? 440 tysięcy wpływu do kasy, koszty były na poziomie około
400 tysięcy, zysk 40 tysięcy. Teraz mamy 800 tysięcy wpływów, kosztów 400 tysięcy, czyli zysku
400 tysięcy. Nawet to 400 tysięcy wystarczy na pokrycie najprawdopodobniej tych kosztów,
które ewentualnie uciekną z tych biletów. Przy czym pamiętajmy, że bilety nie są też darmowe,
a do tego jeszcze ekologia, która jest tutaj niepoliczalna. Jeżeli chodzi o opłatę śmieciową, to
się  zupełnie  zgadza,  bo  gdyby  nie  PK,  to  na  pewno  byśmy  mieli  nie  zniżkę,  tylko  solidną
podwyżkę opłat śmieciowych i  to jest więcej  jak pewne. Wystarczy popatrzeć co się dzieje
wokół i gdzie jest monopolista. Oczywiście tutaj są teraz dyskusje, że to śmierdzi, gdzieś tam
powolutku zaczyna to być główną winą Zakładu Zagospodarowania Opadów. Choć większość
trzeźwo myślących chyba wie skąd to się  bierze i  dlaczego taka jest  nagonka.  Wskazał,  że
stawka 19,50 było dyskutowane już chyba od listopada. Więc trudno nazwać, że to jest ostatni
miesiąc kadencji. Dyskutujemy już prawie pół roku o tym i ciągle nie. Natomiast rozumiem, że
w marcu się kończy jakiś okres, w którym płacimy, bo 15 stycznia płaciliśmy ostatnią ratę za
czwarty kwartał, a teraz 15 kwietnia będziemy płacić za pierwszy kwartał. Więc dobrze by było,
aby urzędnicy mieli czas, żeby te zawiadomienia rozesłać. podesłać. Bo jak nie uchwalimy tego
teraz,  to znowu nam to ucieknie i  najprawdopodobniej  dopiero nowa rada to przegłosuje.
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Dodał, że ludzie czekają na to, mówią, dlaczego, dlaczego mamy płacić o 1,50 zł więcej, a nie
mniej. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  szanuje  zdanie  radnego  Leona  Fiołki.  Natomiast  nie
krytykował PK i nie mówił, że źle się stało, że PK zajęło się tą częścią gospodarowania odpadami
w  mieście.  Mówił  tylko,  że  akurat  w  przypadku  tego  kontraktu  nie  miało  to  większego
znaczenia na cenę. Może w przyszłości rzeczywiście, bo pokazaliśmy konkurencję, być może.,
a na pewno pewnie podmioty prywatne,  które byłyby zainteresowane konkurencją na tym
rynku, będą już bardziej ostrożnie kalkulować swoje oferty. To jest fakt. Na tą cenę akurat, ten
ostatni przetarg nie miał w zasadzie żadnego znaczącego wpływu, tamta różnica była chyba 2 zł
na  jednej  tonie  odpadów.  To  jest  40  chyba  tysięcy  złotych  w  skali  roku.  I  jeszcze  jedno
sprostowanie.  My jesteśmy w okresie,  kiedy  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  spadają.
W  wielu  miastach  Polski  spada  ilość  odpadów.  Jest  to  zjawisko  dość  już  powszechne
i  samorządy  zmniejszają  opłaty  za  odpady.  Rybnik  jest  jakimś  takim  najbliższym  tego
przykładem,  nawet  się  w  jakiś  sposób  rozlicza  w  tej  chwili  z  mieszkańcami. Nie  jest  to
wyjątkowa rzecz. Strumień odpadów w Polsce generalnie mówiąc maleje. Nie chcę analizować
przyczyn, skąd się to bierze, ma swoje oczywiście przypuszczenia. To jest proces złożony, ale
potwierdza  się  to  zarówno  na  instalacjach  do  odbioru,  jak  i  do  przetwarzania  odpadów
w większości miast w Polsce. Nie wszyscy jeszcze posuwają się do obniżenia tych opłat, ale
takie ruchy już są obserwowane w wielu samorządach. Pan Prezydent idąc do wyborów w 2018
roku  obiecał  obniżkę  opłaty  śmieciowej,  a  przynajmniej  utrzymanie  jej  na  odpowiedniej
wysokości. Dziś pisze, że mu to się udało, ale on obiecując nie wiedział, co obiecuje, bo z 13,50
podniósł na 21. Taka stawka została do dziś. Nawet obniżka 1,50 zł tej deklaracji moim zdaniem
nie zmieni.  Ale  to  jest  tylko wtręt.  Mamy jedną z  najniższych opłat  śmieciowych w Polsce
i bardzo dobrze i na to się złożyło wiele czynników. Jeśli się do tego przysłużyło również nasze
przedsiębiorstwo komunalne, to chwała mu za to, ale nie róbmy z tego zjawiska, tylko taką
jednokierunkową przyczynę. Dodał, że jest już na końcu, a obiecał, że złoży wniosek formalny,
więc składa wniosek o zdjęcie tej uchwały z porządku obrad i powrót tego punktu przy okazji
analizy sprawozdania z gospodarowania odpadami komunalnymi za 2023 rok.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski zapytał czy w sprawie wniosku formalnego
zgłoszonego przez radnego Mirosława Lenka jest jakiś głos przeciw bądź głos za? 

 Radna  Zuzanna  Tomaszewska  przekazała,  że  ma  głos  przeciw.  Niemniej  chce  również
podkreślić, że rozumiem Państwa dyskusje na temat tego, że Pan Prezydent coś obiecał, a teraz
robi to przed wyborami i tak dalej. To jest dla mnie zrozumiałe. Państwo są po drugiej stronie,
więc nie podoba się to Państwu. Ale z drugiej strony to jest przede wszystkim dobra polityka
dotycząca zagospodarowania odpadami w mieście przez ostatnie pięć lat. Więc to, dzięki temu
możemy dzisiaj obniżyć, a w zasadzie od listopada można było dać już tę obniżkę. Nie dlatego,
że ktoś obiecał, bo przychodzą wybory, tylko dlatego, że przez 5 lat Urząd Miasta, pracownicy,
Pan Prezydent, Pan Prezydent Konieczny pracowali na to, żeby ta polityka zagospodarowania
odpadami komunalnymi szła w tym kierunku. Więc to jest praca po prostu od kilku lat. Jestem
więc przeciwna, żeby teraz ściągać tą uchwałę z porządku obrad.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski czy ktoś ma głos za? 
 Radny  Mirosław  Lenk  odpowiadając  radnej  Zuzannie  Tomaszewskiej  przekazał,  że  Politykę

gospodarowania odpadami budujemy w tej gminie od 2011 roku. Tak mniej więcej się zaczęło.
Więc mówienie o ostatnich pięciu latach jest dużym nieporozumieniem. W ostatnich pięciu
latach Pan Prezydent podniósł  opłatę za odpady,  jeszcze raz  powtarzam, z  13,50 na 21 zł.
Natomiast  rzeczywiście  dobrym  działaniem  była  odbudowa  potencjału  PK  w  zakresie
transportu odpadów. Jeśli nie zadziałało to teraz bardzo na korzyść, bo rzeczywiście patrząc na
statystyczne pieniądze, to nie są wielkie. Ale w przyszłości to się na pewno będzie opłacać. Pan
Prezydent ma oczywiście prawo proponować najróżniejsze rozwiązania.

 Radna  Zuzanna  Tomaszewska  (ad  vocem)   przekazała,  że  musi  jednak  wejść  w  polemikę
prawdą jest, że od 2011 roku budujemy tą politykę gospodarki odpadami, ale prawda jest też
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taka,  że  to  w  poprzedniej  kadencji  została  podpisana  umowa  z  Empolem.  W  poprzedniej
kadencji sprzedaliśmy nasze samochody, które właśnie potem musieliśmy odkupić. Więc to Pan
jako prezydent to zaproponował. Pan chciał sprzedać wysypisko, Pan przede wszystkim bardzo
dobrze prezentuje historię, tylko tak, żeby ona była właśnie po Pana stronie. Ja to rozumiem,
każdy ma prawo. Niemniej jest też trochę tym zbulwersowana, bo ta polityka była zupełnie
inna. A teraz ten kierunek jest odwrócony, z czego osobiście się bardzo cieszy i uważa, że to jest
sukces tych pięciu lat. Dodała, że w Wodzisławiu jest opłata jest 28,50 zł. Więc to my jesteśmy
naprawdę  wyjątkowym  przykładem  teraz  dla  Wodzisławia.  Poprosiła  więc  aby  przyjąć  tę
uchwałę i przestać mówić o tym, że to jest tylko i wyłącznie kampania wyborcza. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zamknął  dyskusję  w  tym  punkcie.  Mamy  formalny
wniosek o wycofanie uchwały z porządku obrad. Następnie wracając do opinii Komisji RGBiF
poprosił jeszcze raz o przedstawienie wyniku procedowania nad tym punktem.

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała negatywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zarządził  głosowanie  wniosku  formalnego  radnego
Mirosława Lenka.
Głosowano wniosek w sprawie:
zdjęcie z porządku obrad pkt nr 5, tj. Uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr XXXV/513/2021 
Rady Miasta Racibórz z dnia 29 września 2021 r. w sprawie metody ustalenia opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz stawki opłaty za pojemnik o określonej pojemności oraz 
zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli 
nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących 
bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przydomowym z późn. zm. 
Wyniki głosowania
ZA: 12, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (12)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, 
Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (6)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Magdalena Czech - Majer, Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że mamy tutaj bezwzględną większość, więc
zdejmujemy z porządku obrad ten punkt i przechodzimy do kolejnego punktu.

 Adwokat Ewa Pierzchała uznała, że tutaj chyba powinna być zmiana porządku obrad. Nie wie,
czy to był  wniosek formalny tylko taki,  czy  to było głosowane w ramach zmiany porządku
obrad. Bo gdy chodzi o zmianę porządku obrad to jest inne kworum do głosowania. Rozumie,
że tak się to odbyło. 

 Przewodniczący rady Marian Czerner zapytała Panią Mecenas czy wszystko jest w porządku
w kwestii procedowania teraz wniosku? 

 Adwokat Ewa Pierzchała przekazała, że nie jestem tutaj w stanie stwierdzić,  ile było za, ile
przeciw, ale bezwzględną większością głosów, czyli 50 procent. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał,  że 12 głosów za,  na 23 radnych to mamy
powyżej 50 procent, 12 to jest bezwzględna większość. 
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 Adwokat Ewa Pierzchała przekazała, że aby było 50% plus jeden to z 23 podzielić na pół to jest
11,5,   czyli  50%  plus  jeden  -  czyli  trzynaście  chyba.  To  jest  taka  matematyczna  w  sumie
układanka, ale bezwzględne dwanaście. To znaczy ja tutaj nie chcę Państwu blokować obrad.
Ewentualnie sprawdzi to jeszcze. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że zawsze bezwzględna większość była 12. Nie
ma 12,5 głosu.

 Adwokat Ewa Pierzchała przekazała, że w jej ocenie bezwzględna większość to jest 50% plus
jeden głos. Państwo sobie interpretujecie to w taki sposób, jaki tutaj Pan radny zaproponował,
ale w mojej ocenie to jest 50% plus jeden głos, a to oznacza, że 50% to jest 11,5 plus jeden głos,
to jest 12,5 przynajmniej, a nie ma pół głosu, więc będzie trzynaście. Taka jest moja jej ocena
w tej sprawie. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że nie ma też połowy radnego. 
 Radny Mirosław Lenk wskazał, że takich głosowa było setki.
 Adwokat Ewa Pierzchała przekazała,  że na dobrą interpretację nigdy nie jest  za późno,  ale

chciałam  też  podkreślić,  że  uchwały,  które  zostały  podjęte,  a  nie  zostały  przez  nikogo
zakwestionowane, są w mocy oczywiście. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  dotąd  głosowania,  taką  właśnie
bezwzględnej  większością  dwunastu  głosów  były  wielokrotnie  podejmowane.  Tak  to  było
wyliczone. Można znaleźć interpretację takiego głosowania. 

 Radny Piotr Klima korzystając z obecności Pani Mecenas, która jest obeznana w tych wielu
sprawach samorządowych i  może zasięgać  różnych opinii  i  rad,  zapytał,  jak  Pani  ocenia  tą
notoryczną nieobecność Pana prezydenta i jego zastępców na naszych sesjach? 

 Adwokat Ewa Pierzchała poprosiła, aby Przewodniczący zwolnił ją z odpowiedzi na to pytanie,
bo ono nie ma charakteru prawnego.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że przechodzimy zatem do kolejnego punktu. 

6. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej w celu wspólnej 
realizacji projektu pt.: „Budowa Krajowej Trasy Rowerowej nr 3 Rudnik – Racibórz - 
Krzyżanowice – etap 1” współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego 
w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej w celu 
wspólnej realizacji projektu pt.: „Budowa Krajowej Trasy Rowerowej nr 3 Rudnik – Racibórz - 
Krzyżanowice – etap 1” współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego 
w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Marcin Fica, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/971/2024 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy 
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Partnerskiej w celu wspólnej realizacji projektu pt.: „Budowa Krajowej Trasy Rowerowej nr 3 
Rudnik – Racibórz - Krzyżanowice – etap 1” współfinansowanego z Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027. 

7. Uchwała o przystąpieniu do zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
obejmującego obszar w jednostkach strukturalnych Studzienna i Sudół w Raciborzu, 
zatwierdzonego Uchwałą Nr XLI/626/2006 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 marca 2006 r.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały o przystąpieniu do zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego obejmującego obszar w jednostkach strukturalnych Studzienna i Sudół w 
Raciborzu, zatwierdzonego Uchwałą Nr XLI/626/2006 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 marca 
2006 r. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/972/2024 o przystąpieniu do zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obejmującego obszar w jednostkach strukturalnych Studzienna
i Sudół w Raciborzu, zatwierdzonego Uchwałą Nr XLI/626/2006 Rady Miasta Racibórz z dnia 29 
marca 2006 r. 

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok.

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP w głosowaniu nie rozstrzygnęła o opinii
względem projektu przedmiotowej uchwały.

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała,  że Komisja RGBiF w głosowaniu nie rozstrzygnęła
o opinii względem projektu przedmiotowej uchwały.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  odnosząc  się  rozstrzygnięć  głosowań  na  dwóch
komisjach poprosił o opinię Panią mecenas, gdyż jego zdaniem te opinie są negatywne.

 Adwokat Ewa Pierzchała przekazała, że zarówno opinia pozytywna, jak i opinia negatywna to
jest wyraźne oświadczenie, które nie budzi wątpliwości. Gdy jest jeden do jednego, to znaczy,
że nie ma tej opinii.  

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  tradycyjnie  już  składa  wniosek  o  zdjęcie  wszystkich
wydatków  związanych  z  zapłatą  za  zadanie  pn.  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji
Społecznej. Uznał, że nakaz zapłaty będzie najlepszą formą do realizacji tych wydatków.  Dodał,
że otrzymał informację o wydatkach poniesionych również przez OSiR,  niemniej  zapytał  jak
wydatki ponad 7 mln zł mają się do stanu zaawansowania prac na tej budowie. Wskazał, że
radni niewiele widzą,  czy ta inwestycja jest kontynuowana, czy nie jest kontynuowana, czy
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będzie kontynuowana i na jakich zasadach. Jakie jest zaawansowanie prac i jak się to ma do
środków  przeznaczonych  przez  Pana  Prezydenta  na  tą  realizację.  Następnie  przekazał,  że
konkretny wniosek jest o zdjęcie w dziale 926 Kultura fizyczna z zadania 21-085/ED dwóch
pozycji, jednej w wysokości 79.994,00 zł i drugiej w wysokości 2.078.708,00 zł, bez wniosku
o przeniesienie tych środków w inne miejsce.       

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie ma Pana Prezydenta i nie wie czy ktoś
jest  wstanie  udzielić  odpowiedzi  na  pytanie  o  zaawansowanie  prac.  Dodał,  że  w  zakresie
finansowym Pani Skarbnik informacje przedstawiła na komisjach. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że w firmach zwyczajnie robi się rozliczenie i o takie rozliczenie
poprosił, również w zakresie rzeczywistej realizacji tej umowy.  

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  w  związku  z  wnioskiem  radnego  Mirosława  Lenka
o wycofaniu  tych  dwóch pozycji  opisanych  w uchwale  jako  Raciborskie  Centrum Aktywnej
Integracji  Społecznej,  zapytał  jaka  powinna  być  przyjęta  forma  zrównoważenia  i  czy  jest
potrzebna jakakolwiek forma zrównoważenia tego wydatku. 

 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn przekazała,  że  jej  propozycją  jest  zmniejszenie
wolnych środków. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy zmniejszenie, czy zwiększenie. 
 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przekazała, że zmniejszenie.
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  rozumie,  że  nie  ma  problemu  ze

zrównoważeniem tego wniosku. Poprosił więc o przygotowanie wniosku do przegłosowania.
 Prezydent Miasta Dariusz  Polowy przekazał,  że gdy chodzi  o  środki  wycofywane z  budowy

lodowiska,  to tradycyjnie już nie wyraża zgody na taką zmianę i  uświadamia,  że wynika to
z zobowiązań jakie wcześniej gmina podjęła.   

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  wcześniej  pytał  jaki  jest  stan  realizacji  zadania,  które
Prezydent  realizuje  bez  środków  w  budżecie  pn.  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji
Społecznej – budowa lodowiska wraz z wyposażeniem. Pytał jakie jest zaangażowanie rzeczowe
i jakie jest zaangażowanie finansowe. Dodał, że nie było też oficjalnej informacji czy te prace są
kontynuowane, czy umowa jest rozwiązana. Uznał, że taka informacja należy się wszystkim.  

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  na  komisjach,  na  bieżąco  radni  byli
informowani przez Panią Skarbnik o kwotach jakie są konieczne do zrealizowania tej umowy.
Stosowne  wnioski  są  przedstawiane  państwu.  Nie  ukrywa  więc,  że  wyraża  zdziwienie,  że
podejmowane są uchwały nie mając wiedzy o tym co się dzieje. Słabo to więc wygląda. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  słabo  wygląda  to,  że  Prezydent  nie  uczestniczy
w posiedzeniach komisji, ani sesji.  Odnosi się tylko do wyrywkowych zdań wypowiedzianych
przez  radnych.  Dodał,  że  radni  podziękowali  już  Pani  Skarbnik  za  przekazane  informacje
o zaangażowaniu finansowym, natomiast radni nie znają i  nie poznali  nigdy zaangażowania
rzeczowego i losu tej umowy wg stanu na dzień dzisiejszy.   

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że najlepiej będzie jak radny zwróci się na piśmie,
wtedy uzyska wyczerpującą informację. Dodał, że temat jest złożony i nie chciałby potocznie
odnosząc się do tego, uronić jakieś ważny szczegół.  

 Radny Henryk Mainusz wskazując na zapis w budżecie – rozbudowa Raciborskiego Centrum
Aktywnej Integracji  Społecznej zapytał, kiedy była budowa Raciborskiego Centrum Aktywnej
Integracji Społecznej. Uznał, że najpierw coś musi powstać, aby mogło to zostać rozbudowane.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  nazwy  zadań  są  tylko  odzwierciedleniem
pewnego  nazewnictwa.  Natomiast  istotna  jest  klasyfikacja  budżetowa  i  to  rozstrzyga
o poprawności  budżetu.  Dalej  poprzez analogię wskazał,  że to Rada podejmowała uchwałę
o naprawie instalacji uzdatniania wody w H2Ostróg, a nigdy taka instytucja w ramach miasta
nie powstała, nie istnieje. Nikt nie powołał instytucji pn. H2Ostróg.    

 Radny Henryk Mainusz zapytał co ma jedno do drugiego, bo tego nie rozumie. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że to już nie jest jego wina.
 Radny Henryk Mainusz uznał, że poziom rozmów na tej sali z włodarzami jest żenujący. Dodał,
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że jest tu już 21 lat i nigdy nie trafił mu się tak inteligentny rozmówca.    
 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie wniosku zgłoszonego przez radnego

Mirosława Lenka.
Głosowano wniosek w sprawie:
wykreślenia z projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok po stronie 
wydatków zadania 21-085/ED Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej w kwotach 
79.994,00 i 2.078.708,00.
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 7, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (7)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Dawid Łomnicki
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że wniosek został przyjęty. Następnie poprosił
o przygotowanie głosowania całości. 

 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn  wskazała,  że  póki  co  był  to  tylko  wniosek
o zmniejszenie wydatków, więc potrzeba też dopisania zmniejszenia wolnych środków, aby
budżet się równoważył.  

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał,  że pytał o to wcześniej.  Teraz więc
będzie trzeba przeprowadzić drugie głosowanie nad wnioskiem.

 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn wskazała, że musi to zostać uściślone. 
 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  nigdy  tego  typu  zmian  się  nie  zgłaszało,  bo  chodzi

o zmniejszenie zaangażowania wolnych środków. 
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  zgłosi  jeszcze  jeden  wniosek

o zrównoważenie budżetu.
 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przekazała, że chodzi o zrównoważenie poprzez

zmniejszenie wprowadzanych wolnych środków. 
 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  po  raz  pierwszy  w  tej  kadencji  spotyka  się

z zrównoważeniem budżetu,  gdy nie wskazujemy innego wydatkowania.  Uznał,  że w takim
wypadku równoważenie powinno nastąpić automatycznie poprzez powrót do budżetu, czyli
środki wracają do wolnych środków. Dodał, że nigdy nie głosowano tego typu wniosków w taki
sposób.  Równoważenie potrzebne jest wtedy, gdy wskazuje się nowe wydatki i nie ma się na
to pieniędzy. Trzeba wskazać wtedy źródło ich pochodzenia.    

 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn wyjaśniła, że po jednej stronie mamy przychody i
dochody  i  jeżeli  byłyby  wprowadzane  tylko  dochody  i  wydatki,  to  zdjęcie  wydatków
powodowałoby zdjęcie dochodów. Tutaj w tej uchwale są i dochody i wolne środki więc musi
być podjęta decyzja czy ze zmniejszenia dochodów czy ze zmniejszenia przychodów. Ważne
więc jest, aby to uściślić. 

 Radny Mirosław Lenk uznał, że najlepiej, aby to umieszczać w treści uchwały budżetowej. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie wniosku o zrównoważenie budżetu.

Głosowano wniosek w sprawie:
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zrównoważenia wykreślonych z projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 
rok wydatków zadania 21-085/ED Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej w 
kwotach 79.994,00 i 2.078.708,00 poprzez zmniejszenie wprowadzanych wolnych środków. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 7, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka,
Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (7)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że wniosek został przyjęty. Następnie zarządził
głosowanie przedmiotowej uchwały wraz z przyjętymi wnioskami.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok wraz z przyjętymi wnioskami. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka,
Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (3)
Leon Fiołka, Jarosław Łęski, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/973/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok. 

9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok (druga uchwała).

 Radny Michał Kuliga przekazał, że Komisja OKSRiOS tego projektu uchwały nie opiniowała. 
 Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP tego projektu uchwały nie opiniowała.
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt

przedmiotowej uchwały.
 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn  przekazała,  że  po  stronie  wydatków  nastąpiła

jedna zmiana dotycząca zadania 00-218/PKT Współdziałanie z organizacjami pozarządowymi,
chodzi  o  konkursy  na  realizacje  zadań  w dziedzinie  kultury.  Po  stronie  dochodów jest  zaś
zmiana w pozycji odsetki od środków na rachunkach bankowych. 

 Radny Marcin Fica po pierwsze poprosił o krótką przerwę, po drugie zapytał na co konkretnie
potrzebne są  te  środki.  Wskazał,  że  na te  konkursy  są  większe środki  niż  w zeszłym roku.
Zapytał też czy konkursy już zostały rozstrzygnięte.

 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn  przekazała,  że  organizacje  zgłosiły  większe
potrzeby ze względu na inflację. Ponadto zgłosiły się nowe organizacje, będą to więc warsztaty
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i  prezentacje  teatralne,  więcej  weekendów  z  kinem  plenerowym.  Ponadto  Fundacja
Sanktuarium Natury i Festiwal Muzyki Elektronicznej. 

 Radny Marcin Fica zapytał czy te organizacje złożyły już swoje wnioski. 
 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn  przekazała,  że  organizacje  zgłosiły  wnioski  do

konkursu i po podliczeniu wyszło, że braknie środków. 
 Radny Marcin Fica zapytał komu braknie. 
 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przekazała, że wnioski ocenia komisja i komisja

będzie decydować o wysokości dotacji. Dodała, że to co wcześniej przedstawiła to były różnice
w stosunku do roku poprzedniego.    

 Radny  Mirosław  Lenk  wskazał,  że  każdego  roku  organizacje  i  inne  uprawnione  podmioty
zgłaszają swoje oferty i zawsze liczą się z tym, że środków jest mniej niż wartość zgłoszonych
zadań. W tym roku jest o 50.000 zł więcej środków niż w roku poprzednim. Teraz ma dojść
kolejne  80.000  zł.  Pewnie  te  wszystkie  zadania  zasługują  na  dogłębną  analizę,  a  te  które
spełniają  oczekiwania  powinny  otrzymać  dofinansowanie.  Uznał,  że  zwiększenie  tej  puli
środków jest za duże. Rozumie, że idą wybory i trudno jest dokonywać rozstrzygnięć, łatwiej
będzie jak będzie więcej pieniędzy. Dodał, że ma tu wątpliwości więc się pewnie wstrzyma.      

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że ostatnie lata pokazują, że jest to dobry trend, że
miasto wspiera organizacje pozarządowe. Wie z własnego doświadczenia,  że realizacja tych
zadań w kulturze nie jest łatwa. Sport zawsze otrzymywał więcej środków niż kultura. Tak więc
te 320.000 zł  w porównaniu do środków jakie przeznaczane są na sport  to i  tak jest  duża
różnica. Dalej uznała, że dla miasta lepiej jest, gdy dane przedsięwzięcie w kulturze realizują
organizacje. Po pierwsze czynione jest to z wielką pasją, po drugie oszczędniej. Wskazała, że
nikt nie zrobi tego lepiej jak te lokalne organizacje i stowarzyszenia. Ponadto wskazała, że od
kilku lat Dni Raciborza też są budowane na sile tych organizacji i stowarzyszeń. Dla miasta jest
to bardzo korzystne. Są to konkretne oszczędności dla miasto. Warto więc zastanowić się nad
zwiększeniem tej puli środków. Poprosiła, aby nie podcinać skrzydeł ludziom, którzy pracują w
organizacjach pozarządowych.   

 Radny Marcin Fica wskazał, że na konkursy w kulturze znalazły się środki, a dla RCRON już nie,
choć  też  był  zgłoszony  wniosek.  Wskazał,  że  tam  potrzeba  dodatkowych  środków  na
rehabilitację domową, bo tworzy się ogromna kolejka. Dalej uznał, że skoro stowarzyszenia tak
dobrze sobie radzą to może zlikwidować RCK.  

 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała, że przed chwilą ściągnięto środki z lodowiska, można
więc było to przeznaczyć je na RCRON. 

 Radna Anna Ronin przekazała,  że  ma wrażenie,  że  robimy sobie  na złość.  Chodzi  o  kwotę
80.000  zł,  a  wcześniej  bez  problemu  przegłosowano  kwotę  400.000  zł  na  dach  kościoła.
Wskazała, że to nie chodzi o Pana Prezydenta, ale o organizacje pozarządowe. 

 Radny Paweł Rycka przyznał, że nie wie skąd takie wnioski, że wszyscy są przeciw. Dodał, że w
emocjach padły  nawet  głosy  o  likwidację  RCK.  Uznał,  że  RCK też  jest  niedofinansowane,  a
przecież  to  tam  właśnie  bardzo  prężnie  działa  amatorski  ruch  artystyczny.  Złe  też  jest
porównywanie sportu i kultury. Dalej podkreślił, że nie było jeszcze głosowania, a Panie radne
stwierdziły już, że radni są przeciw, a do tej pory tylko radny Mirosław Lenk przekazał, że się
wstrzyma.  

 Radna Magdalena Kusy przekazała, że Radny mówi, aby nie porównywać sportu do kultury, jak
więc  można  uprawiać  taką  demagogię  mówiąc,  że  nie  ma  środków  na  rehabilitacje  osób
niepełnosprawnych, a dajemy środki na kulturę. Poprosiła więc o troszkę opanowania. Dalej
uznał, że trzeba to dodać nie dlatego, że są wybory, ale dlatego, że niemal od początku tej
kadencji  obcinane są  środki  na  kulturę.  Miasto  musiało  sięgnąć  po organizacje,  bo one są
tańsze.  Imprezy  te  się  sprawdzają,  bulwary  są  pełne  życia.  Te  środki  są  więc  na  Noc
Świętojańską, na Full Moon, na Kino Plenerowe. Poprosiła więc aby pozostawić te środki w
budżecie.    

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że dziwi się tym emocjom. Dodał, że dzisiaj po
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raz pierwszy usłyszał na co mają być przeznaczone te środki. 
 Radny Mirosław Lenk uznał, że należy to pozostawić Prezydentowi do rozstrzygnięcia. Może

posłuchać komisji, ale nie musi. Dodał, że w tym roku nie obcinano środków na kulturę, co
więcej kwota się zwiększyła. Dalej podkreślił, że sesja jest transmitowana i ludzie piszą, że nie
da się tego słuchać.  

 Radna  Zuzanna  Tomaszewska  wskazał,  że  pula  na  konkursy  w  kulturze  jest  za  mała,  by
wystarczyło na wszystkie wydarzenia. Podkreśliła, że jest komisja, nie mniej po co komisja ma
wybierać i odrzucać wnioski, skoro można dodać środki. 

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że takie są zasady przydziału środków. 
 Radna Justyna Poznakowska wskazała, że radni dzisiaj dopiero dowiedzieli się na co mają być

te  środki.  Mowa  jest  o  kulturze,  ale  zapomina  się,  że  potrzeby  mieszkańców  są  bardziej
pragmatyczne. Droga do Markowic, którą nie da się jeździć, codzienne korki, a my kłócimy się o
kulturę. Nikt jednak nie wypowiedział się, że jest przeciw, nie ma więc potrzeby kłócić się o coś
co jest oczywiste.     

 Radna Anna Ronin uznała, że zawsze można mieć argumenty, że są inne ważniejsze sprawy i
jeżeli tak będziemy to argumentować to będziemy się kłócić. Argumenty już padły więc teraz
niech rozstrzygnie głosowanie. 

 Radny Michał Kuliga przekazał, że ma wrażenie, że radni z grupy prezydenckiej traktują resztę
niefajnie, od razu mówiąc, że są przeciw. Uznał, że tą dyskusję należy zamknąć, zagłosować i iść
dalej. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok (druga uchwała). 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/974/2024 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 rok. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zaproponował przerwę w obradach. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy zaproponował, aby dokończyć uchwały finansowe i później 

zrobić przerwę. 
 Radny Mirosław Lenk wracają do sprawy głosowania nad wnioskiem formalnym przytoczył 

otrzymana definicję. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że też do tego doszedł. Następnie przekazał, 

że przerwę ogłosi po kolejnej uchwale.   

10. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Radny Leon Fiołka przekazał, że na komisji zgłaszał uwagę dotycząca nazewnictwa zadania poz.
1.3.16 w wieloletniej prognozie finansowej. 

 Radny Michał Kuliga przekazał, że Komisja OKSRiOS nie opiniowała projektu przedmiotowej
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uchwały.
 Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  zaopiniowała  pozytywnie  projekt

przedmiotowej uchwały.
 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie zarówno

projekt przedmiotowej uchwały jak i jej autopoprawkę. 
 Skarbnik  Miasta  Maria  Wieczorek-Juzwiszyn  odnosząc  się  do  uwagi  radnego  Leona  Fiołki

przekazała, że pozycja ta została zweryfikowana. Dodała, że zadanie to jest prowadzone od
roku 2022, rozpoczęło się budżetem obywatelskim, w tym roku będzie kończone. Proponuje się
więc aby nie zmieniać nazwy tego zadania. 

 Radny Leon Fiołka przekazał, że nie jest przekonany tym wyjaśnieniem. 
 Radny Marcin Fica przekazał, że zauważył, że ul. Babicka została ponownie ogłoszona i środki w

wieloletniej  prognozie  finansowej  są  zwiększone.  Dodał,  że  trzyma  za  słowo  Zastępcę
Prezydenta Miasta Dominika Koniecznego, że rozstrzygnięcie będzie niższe.  

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy zmiany przegłosowane w uchwale w sprawie
zmiany budżetu miasta muszą też być przegłosowane tutaj w formie wniosku.  

 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przekazała, że zmiany mają odzwierciedlenie w
załączniku nr 1, są mniejsze wydatki, są mniejsze przychody. Trzeba to więc przegłosować.  

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy wcześniejsze przegłosowanie tych zmian nie 
załatwia usunięcia tego z załącznika nr 1. 

 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn przekazała, że można to przegłosować ze 
zmianami wynikającymi ze zmiany budżetu miasta.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że tak zawsze się działo. Następnie zarządził 
najpierw głosowanie nad 1 autopoprawką, a później głosowanie nad całością z uwzględnieniem
autopoprawki i z przyjętymi zmianami w pierwszej uchwale w sprawie zmian budżecie miasta. 

 Skarbnik Miasta Maria Wieczorek-Juzwiszyn wyjaśniła, w załączniku nr 1 nie ma oznaczenia 
numerów zadań, tam będą tylko zmniejszone wydatki bieżące, zmniejszone wydatki 
majątkowe i zmiana przychodu wolnych środków. Dodała, że nie ma zmian w drugim 
załączniku, bo tego zadania w tym załączniku nie ma. Druga uchwała w sprawie zmian w 
budżecie miasta jest zaś uwzględniona w autopoprawce nr 1.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził najpierw głosowanie nad 1 autopoprawką, a 
później głosowanie nad całością z uwzględnieniem autopoprawki i z przyjętymi zmianami w 
pierwszej uchwale w sprawie zmiany budżetu miasta. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Autopoprawki Nr 1 do projektu Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Leon Fiołka
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz autopoprawką nr 1
oraz z przyjętymi zmianami w pierwszej uchwale w sprawie zmiany budżetu miasta na 2024 r. 
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Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka,
Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (6)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska
NIEOBECNI (1)
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/975/2024 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził 30 minut przerwy w obradach. Przerwa od 
godz. 18:57 do godz. 19:43. 

11. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej, w formie dotacji celowej z budżetu 
Miasta Racibórz na 2024 r., Województwu Śląskiemu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej, w formie dotacji celowej z 
budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Województwu Śląskiemu. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/976/2024 w sprawie udzielenia pomocy finansowej, w formie 
dotacji celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Województwu Śląskiemu. 

12. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej z budżetu 
Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu (przebudowa mostu).

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej z budżetu
Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu (przebudowa mostu). 
Wyniki głosowania
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ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/977/2024 w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu.

13. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej z budżetu 
Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu (bezpłatna komunikacja dla seniorów).

 Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radny  Marcin  Fica  wskazał,  że  Prezydent  Miasta  od  1  marca  wprowadza  bezpłatną
komunikację miejską. Dodał, że my powiatowi dopłacamy, ale powiat nam nie dopłaca. 

 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz wyjaśnił, że jest to kontynuacja pomocy
udzielonej  w  poprzednich  latach.  Chodzi  o  zapewnienie  bezpłatnych  przejazdów  seniorom
powyżej 70 roku życia. Dodał, że nie ma to związku z bezpłatną komunikacją w mieście.   

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej z budżetu
Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu (bezpłatna komunikacja dla seniorów). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna 
Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/978/2024 w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu.

14. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej, z budżetu 
Miasta Racibórz na 2024r. Powiatowi Raciborskiemu (Dom dla Matki z Dzieckiem MAJA).

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  pozytywnie  zaopiniowała  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.
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 Radna  Ludmiła  Nowacka  w  nawiązaniu  do  dyskusji  na  komisji  przedstawiła  informacje  na
temat ilości osób z Raciborza przebywających w tym domu w ostatnich latach.    

 Radny Marcin Fica zapytał, ile nas to jeszcze będzie kosztować, bo remont trwa już kilka lat. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie ma obecnie na sali nikogo, kto by mógł 

udzielić odpowiedzi. Następnie z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej, z 
budżetu Miasta Racibórz na 2024r. Powiatowi Raciborskiemu (Dom dla Matki z Dzieckiem 
MAJA). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/979/2024 w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej z budżetu Miasta Racibórz na 2024 r., Powiatowi Raciborskiemu.

15. Uchwała w sprawie udzielenia dotacji celowej na sfinansowanie prac konserwatorskich, 
restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na sfinansowanie prac 
konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru 
zabytków. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Leon Fiołka, Piotr Klima, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/980/2024 w sprawie udzielenia dotacji celowej na sfinansowanie 
prac konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do 
rejestru zabytków. 

16. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do gminnego zasobu 
nieruchomości prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Słoneczny Stok.
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 Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  zaopiniowała  negatywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna Justyna Henek-Wypior przekazała,  że Komisja RGBiF nie rozstrzygnęła w głosowaniu
wyniku opinii projektu przedmiotowej uchwały. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  w  tym  momencie  udzieli  głosu
wnioskodawcom, którzy prosili o wniesienie tego projektu Pana Prezydenta w ubiegłym roku.

 Pani  Jadwiga Rzotki  przekazała,  że reprezentuję dzisiaj  mieszkańców ulicy  Słoneczny Stok i
chciałaby przedstawić stanowisko w sprawie nieodpłatnego przejęcia naszej drogi przez miasto.
Wskazała,  że  droga  ta  spełnia  wymogi  dróg  gminnych.  Posiada  odwodnienie,  oświetlenie,
krawężniki i oczywiście jest ładnie wyasfaltowana. Poza tym ta droga jest bardzo szeroka i łączy
dwie gminy. Ona nie jest drogą ślepą. Bez problemu może służyć jako objazd. Służyła temu już
dwukrotnie. Dodała, że ta droga nie różni się niczym innym od innych gminnych dróg. A my
mieszkańcy  nie  różnimy się  niczym innym od mieszkańców,  którzy  mieszkają  przy  drogach
gminnych, a którzy nie borykają się choćby z problemami administrowania takimi drogami.
Droga jest ogólnodostępna, chce ktoś iść na spacer, idzie. Ktoś ma potrzebę przejazdu tą drogą,
przejeżdża. Dalej przekazała, że usłyszała, że tym sposobem otworzymy Puszkę Pandory i damy
innym mieszkańcom, którzy borykają się z podobnymi problemami, wytrych do procedowania
w takich sprawach. Nie ma w tym nic złego. Jesteśmy mieszkańcami i chcemy po prostu mieć
takie same prawa jak inni. Może ten projekt to początek systemowego przejmowania takich
dróg. Obserwowaliśmy to, co się działo na komisjach. Jeżeli ma być przygotowany systemowy
projekt, to niech my będziemy tą pierwszą drogą, która będzie takim dobrym otwarciem, które
idzie ku dobremu. Przejęcie tej drogi dzisiaj jest jak najbardziej logiczne. Dalej podkreśliła, że
projekt uchwały to jest wniosek mieszkańców. My o tę drogę walczyliśmy od lat. Ten wniosek
złożyliśmy bodajże  w lutym zeszłego roku.  Ale  procedury,  pisma itd.  sprawiły,  że  jesteśmy
dopiero tu i teraz. Naprawdę chcieliśmy to zrobić już bardzo dawno. Słyszała też, że mowa była
o kosztach. Pytano jakie będą koszty utrzymania tej drogi. Niemniej wskazała, że w skali całej
gminy mówimy o 280 metrach drogi, przy której mieszka średnio 44 mieszkańców, nie licząc
dzieci. To są 22 domy. Więc te koszty utrzymania naprawdę się rozłożą. Tym bardziej, że ta
droga nie wymaga żadnych nakładów inwestycyjnych. Ona jest po prostu gotowa, jest ładna,
czysta,  oświetlona.  Dodała,  że  ma nadzieję,  że  zagłosujecie  za  społeczeństwem,  bo to  jest
projekt  naprawdę  społeczny.  Prosi  tutaj  jako  mieszkanka  i  chciałaby  być  traktowana  na
równych zasadach jak inni mieszkańcy. Dlatego bardzo prosi o wyrażenie zgody na włączenie
ulicy Słoneczny Stok do gminnego zasobu dróg.  

 Radna  Justyna  Henek-Wypior  przekazała,  że  jako  radna  dzielnicy  Markowice,  chciała  tu
uzupełnić wypowiedź przedmówczyni, która nie wspomniała o uciążliwości jakby władania tą
drogą,  bo mieszkańcy  tej  drogi  założyli  swoje  stowarzyszenie,  żeby  wspólnymi  kosztami  tą
drogę najpierw utwardzić,  doprowadzić do stanu używalności,  ponieważ tam było błoto do
kostek i nadal borykają się z prowadzenia całej papirologii, żeby to mogło dalej funkcjonować.
Stowarzyszenie cały czas tam musi trwać. Gdyby jednak to przejęło miasto, mogliby normalnie
jak mieszkańcy korzystać z drogi i spać spokojnie, nie patrząc na dokumenty, które trzeba w
danym okresie złożyć.

 Radny Marcin Fica zapytał o koszty utrzymania tej drogi? Wskazał, że przejmujemy oświetlenie
i całą drogę. Zapytał więc jakie tam jest oświetlenie? Czy to jest ledowe oświetlenie czy jeszcze
oświetlenie starego typu?

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik  Konieczny przekazał,  że oświetlenie tam jest  nowego
typu. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że przejmując Rudzką, Armii Krajowej, to koszty nam bardzo poszły
w górę. Dodatkowo wskazał, że drogę będziemy musieli  utrzymywać, czyli  tam będą koszty
utrzymania, sprzątania, odśnieżania i opłaty za oświetlenie.  

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy w związku z przygotowaniem tego projektu
uchwały,  czy  zostały  oszacowane  te  koszty  roczne  utrzymania  tej  drogi?  Jakie  to  byłoby
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obciążenie dla budżetu?
 Naczelnik  Wydziału  Dróg  Miejskich  Zbigniew  Chmielarz  przekazał,  że  opinia  Wydziału

Komunalnego,  który  zapoznał  się  z  dokumentacją,  zarówno  jeśli  chodzi  o  powierzchnię,  o
oświetlenie i tak dalej była pozytywna. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  wskazał,  że  została  załączona  dość  obszerna
dokumentacja fotograficzna.

 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz przekazał, że dokumentacja jest dosyć
obszerna i też zaopiniowana pozytywnie przez Wydział Dróg Miejskich. 

 Radna Anna Wacławczyk przekazała, że słuchając wypowiedzi Pana radnego, że tutaj jest taka
duża troska w związku z tym, że będą koszty utrzymania, no ale to, chyba jak wszystkich innych
naszych  dróg.  Uznała,  że  wypowiedź  mieszkanki  na  tej  drodze,  chyba  w  pełni  wyczerpało
jakiekolwiek wątpliwości.  Wszyscy, którzy tam mieszkają, są mieszkańcami naszego miasta i
myślę, że zostawiają tutaj podatki. Poza tym to nie jest droga, gdzie ludzie będą grzęźli w błocie
po kolana. Ona już jest zrobiona. Mieszkańcy nie proszą nas o zrobienie tej drogi, a potem o
utrzymanie, tylko o samo utrzymanie, tak jak wszystkich innych gminnych dróg w mieście. 

 Radny  Henryk  Mainusz  przekazał,  że  nie  bardzo  może  zgodzić  się  z  tym,  że  wszystko  jest
zapięte na ostatni guzik,  bo na każdym zdjęciu to kanalizacja deszczowa jest skierowana w
koryto drogi. Zapytał więc jak to jest? Albo jest wszystko zrobione albo kanalizacji deszczowej
tam brakuje?

 Naczelnik  Wydziału  Dróg  Miejskich  Zbigniew  Chmielarz  przekazał,  że  jest  kanalizacja
deszczowa,  odprowadzona  do  rowu  melioracyjnego  sąsiadującego  z  tą  ulicą,  wzdłuż  ulicy
Tęczowej. 

 Radny Henryk Mainusz poprosiła, aby spojrzeć na zdjęcia, to są zdjęcia z tego osiedla, gdzie
rynny  są  w  takich  żłobieniach  wyprowadzone  za  krawężnik  drogi.  Zapytał,  czy  to  jest
prawidłowa instalacja? 

 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz przekazał, że w wielu dzielnicach w ten
sposób odprowadzana jest woda na jezdnię.

 Radny Henryk Mainusz zapytał w których?
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz przekazał, że we wszystkich mógłbym

wymienić.
 Radny Henryk Mainusz przekazał, że mieszka na Ocicach i nie widziałem takiej instalacji. 
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz przekazał, że Ocice są wyjątkiem. 
 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  temat  jest  bardzo  trudny  i  wymaga  pewnie  jakichś

rozwiązań, jeśli nie dziś to przyszłościowych. Tam na pewno musiało być pozwolenie wodno-
prawne na odprowadzenie wód deszczowych. Rzeczywiście na Ocicach nie ma takich. Ocice są
wyjątkowe.  Niemniej  jednak  są  takie  ulice,  gdzie  ludzie  odprowadzają  wodę  właśnie
powierzchniowo. Tam akurat woda jest wyłapywana i później idzie do rowu. Dodał, że o tym
kiedyś była nawet dyskusja. Dalej dodał, że ma ogromne wątpliwości, choć co do zasady to
mieszkańcy mają rację. Wszyscy mieszkańcy Raciborza mają się prawo czuć tak samo potrzebni
i tak samo wartościowi, natomiast różni nas pewien status również w stosunku do tego, co
posiadamy, jak inwestujemy, jak chcemy zamieszkać. Nikomu absolutnie nie wypominam, bo
sam mieszka przy drodze publicznej i nie przejmuję się utrzymaniem drogi, choć oczywiście ją
sprząta,  kosi,  odśnieża  grunt  gminny,  tą  część  chodnika.  Rzeczywiście  Państwa  pierwszy
wniosek, to już jest trochę lat temu, były podnoszone takie głosy tutaj na tej sali, że ta droga
była nieprzygotowana, niezrobiona, tak, że trzeba będzie ponieść ogromne nakłady. Więc jest
istotna różnica, dziś stan tej drogi jest zdecydowanie inny. Ona jest przygotowana i pewnie
wytrzyma stosunkowo długo. Dalej przekazał, że ma jedną zasadniczą wątpliwość, może nie
nazwę tego wytrychem, a jakimś precedensem, choć Pan naczelnik uświadomił mu, że takie
precedensy już były, jednym z nich była ulica, Gadego może nie jest dokładnie tak samo, bo
ona była  jednak  komercjalizowana przez  miasto,  to  myśmy sprzedali  tam działki,  inwestor
pobudował budynki, sprzedał, uzbroił, wykonał drogę i przekazał miastu. Takie było być może
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nawet porozumienie chyba związane z budową tamtego osiedla. Były jeszcze inne, była mowa
o Żwirowej, którą spółdzielnia przekazała do zarządzania gminy i jeszcze kilka innych ulic, ale
one miały przymioty, jednak ulic publicznych, Żwirowa nie, ale akurat pozostałe tak. One miały
albo szkołę, ośrodki zdrowia. Poza tym był jeden właściciel, ta droga nie była podzielona na
działki, nie była współwłasnością. Uznał, że ten temat dojrzewał i trochę nas zaskoczył, bo nie
zdążyliśmy przygotować jakichś zasad,  bo dobrze byłoby się  kierować jakimiś  zasadami,  na
których przyjmujemy tego typu nieruchomości do zasobu gminnego, no bo to nie powinno się
odbywać tak spontanicznie, tylko jednak powinno to się odbywać według jakichś reguł. Czy ta
droga  rzeczywiście  spełnia,  już  nie  mówię,  warunki  drogi  publicznej,  bo  ona  nie  musi  być
publiczna. Natomiast czy to nie jest typowa droga osiedlowa, rzeczywiście jak jest wykonana, w
jakiej  technologii,  czy  spełnia  te  warunki  do  użytkowania,  czy  miasto  nie  będzie  musiało
nakładać dużych pieniędzy. My nie wypracowaliśmy ani wcześniej,  ani teraz takich zasad, a
może dlatego też, że to nie były jakieś przypadki częste, tych wniosków o przejęcie do zasobu
gminnego. W tej chwili jest to problem. Niemniej jednak święte prawo własności to też trzeba
pamiętać, każdy dokonuje pewnych życiowych decyzji, świadomie wie co kupuje, co się z tym
będzie wiązało i powinien to też brać pod uwagę. Na ile miasto powinno ten problem załatwić
kompleksowo, no to jest kwestia właśnie przyjęcia pewnych zasad. Na pewno nie możemy tego
robić na zasadzie tych lubimy, a tych nie. Musimy się kierować tutaj jasnymi przesłankami.
Jedną z nich na pewno jest to, że to są mieszkańcy Raciborza. Drugą pewnie to, że ta droga
powinna być przygotowana i spełniająca kryteria drogi, która przepuszcza ruch samochodowy,
jest odwodniona, ma kanalizację sanitarną, deszczową czy inne. Czy mogłaby być ślepa, czy
musi być przejezdna, to są też wszystkie sprawy do dyskusji. Uznał, że to jest trudny temat. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że też miał cały czas tą samą wątpliwość na
jakich  zasadach,  na  jakich  kryteriach  opieramy się  podejmując  taką  decyzję.  Dzisiaj  po  raz
pierwszy usłyszałem, że jest opinia Wydziału Komunalnego w tym zakresie i ona też powinna
być oparta na czymś,  na jakimś regulaminie,  jakichś zasadach,  na jakichś postanowieniach,
które gdzieś zostały wypracowane, tak żeby potencjalni kolejni zainteresowani wiedzieli,  do
czego  trzeba  dążyć,  jakie  trzeba  spełnić  warunki,  żeby  dany  odcinek  drogi  można  było
przekazać w zasoby gminne. Na pewno ogromnym atutem tej drogi i tego miejsca, w którym
ona się znajduje, jest to, że jest drogą przelotową, jest szeroką drogą, wyasfaltowaną. Mieszka
tam  duża  grupa  naszych  mieszkańców,  którzy  mimo  wszystko  nie  wybudowali  się  tuż  za
granicą, tylko są mieszkańcami Raciborza. Zależy im na tym, żeby do naszej gminy należeć.
Niemniej  idąc w kierunku takich jakiś  zasad,  reguł,  to żałuję,  że jako uzasadnienie do tego
wniosku, nie została nam załączona ta opinia Wydziału Komunalnego, bo ona też powinna być
na czymś oparta. Powinny być tam wymienione wszystkie sprawy techniczne, to co było brane
pod uwagę, że ta opinia jest pozytywna.

 Naczelnik  Wydziału  Dróg  Miejskich  Zbigniew  Chmielarz  wyjaśnił,  że  chodzi  o  to,  że  jest
dokumentacja techniczna oświetlenia, że to jest prawidłowo wykonane, to nie tylko wizualna
ocena, są konkretne dokumenty, jest pozwolenie na budowę, także inne niezbędne dokumenty
są dołączone.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  wskazał,  że  radni  takiej  informacji  nie  mają,  że  tak
zostało  to  pod  takim,  takim  i  takim  kątem  przeanalizowane.  Wychodzi  to  dopiero  dzisiaj
podczas tej naszej dyskusji. 

 Radny  Henryk  Mainusz  wskazał,  że  gmina  od  niepamiętnych  czasów  próbuje  prostować
zaszłości, kiedy wspólnoty mieszkaniowe otrzymały tereny po obrysie. Dzisiaj próbujemy tym
wspólnotom od jakiegoś już dłuższego czasu sprzedać podwórka, sprzedać drogi dojazdowe i
wszystko, co w otoczeniu tych kamienic się znajduje.  Może na preferencyjnych warunkach,
tego nie zaprzeczymy, ale próbujemy te bezpośrednie otoczenie budynków mieszkalnych w
jakiś sposób przekazać pod zarząd wspólnot i to jest jakby na tym samym poziomie sprawa
zawieszona.  Dlaczego  na  jednej  wspólnocie  próbujemy  sprzedać  drogi  wewnętrzne  z
podwórkami i każemy tym wspólnotom utrzymywać te tereny, a z drugiej strony mówimy, a że
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to  jest  droga,  to  my ją  weźmiemy.  Albo  jedno,  albo  drugie,  albo  wszystkim będziemy tak
gratyfikowali albo traktujemy się poważnie.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że jest to uchwała majątkowa, ona rodzi skutek
majątkowy. Zapytał więc czy tylko Prezydent może wnieść tą uchwałę pod obrady Rady, czy to
też może być z inicjatywy np. grupy radnych? Zastanawia się, że gdyby miasto opracowało jakiś
regulamin,  jakiś  program  to  przejmowania  dróg  to  byłoby  prościej,  w  tej  chwili  nie
dyskutowalibyśmy na ten temat, czy tych lamp jest tyle co trzeba, czy odwodnienie jest takie
jak trzeba, czy inne te parametry spełniają określone funkcje i cechy. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że wcześniej Pan radny Mirosław Lenk zauważył są
to sytuacje bardzo incydentalne. Mówimy o przypadkach, które zdarzają się raz na kilka lat.
Naprawdę trudno ustalić regulamin, który będzie jakby rozpatrywał wszystkie aspekty, a potem
i tak się okaże, że ta droga jest jednak trochę inna od pozostałych, że ta sytuacja jest inna.
Oczywiście, jeżeli Państwo radni sobie zażyczą, można coś takiego zrobić, natomiast miejmy
świadomość, że to nie będzie żadne rozwiązanie idealne. Natomiast niewątpliwie odsunie w
czasie decyzję, bo tym się jakby to skończy. Natomiast jeżeli już mógłbym się jeszcze odnieść do
kwestii związanej ze sprzedażą,  czy też przejmowaniem podwórek przez wspólnoty,  czy też
grupy wspólnot, to tu sytuacja jest jakby znacząco odmienna, bo chodzi o to, że te wspólnoty,
które to przejmują raczej by chciały ograniczyć ruch na tych podwórkach i mieć je niejako tylko
dla siebie.  Stąd logiczne wydaje się,  że w jakiś  sposób należy im przekazać i  to wtedy oni
powinni już o to dbać. Natomiast tu w momencie, gdy staje się to drogą gminną, to każdy z nas
będzie miał takie samo prawo poruszać się tą drogą jak mieszkańcy, którzy tam dzisiaj mają
drogę prywatną. 

 Przewodniczący Ray Marian Czerner przekazał, że radni pytali też o aktualne koszty rocznego
utrzymania tej drogi, czy one zostały oszacowane. 

 Radna Anna Wacławczyk (Ad Vocem)  odnośnie zasad to zgadza się, można też pójść w tym
kierunku,  ale  może  niekoniecznie  dzisiaj,  bo  mamy  głos  mieszkańców  i  rozpatrujmy  ten
konkretny przypadek. Może to być plan na przyszłość i możemy to zostawić następnej radzie.

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  przykład  wspólnot  mieszkaniowych  jeszcze  bardziej  to
dzisiaj zamieszał. Wskazał, że w zasobie 165 wspólnot i żadna nie utrzymuje drogi, to też trzeba
powiedzieć,  drogi  utrzymuje  miasto.  Dawna  sprzedaż  mieszkań  i  tworzenie  wspólnot
mieszkaniowych po obrysie spowodowało, że w tej chwili bardzo trudno jest przekazać zgodnie
z ustawą. Ponadto Racibórz chyba, jeśli cokolwiek sprzedał, to tylko na wniosek wspólnoty. Nie
przypomina sobie, żeby w Raciborzu wspólnota kupiła drogę, może tylko ta jedna. Pozostałe
drogi na pewno są utrzymywane przez gminę. Nawet jak wspólnoty dzierżawią grunty, to te,
które im są niezbędne do utrzymania nieruchomości, to z wyłączeniem drogi, którą utrzymują
samorządy.  Tak  jest  wszędzie.  To  tak  może  działa  na  korzyść  tych  argumentów  tutaj
poruszonych, bo rzeczywiście nie tylko ci, którzy kupili te działki wraz z udziałem w drodze i
zabudowali  to  budynkiem  mieszkalnym,  oczekują  współpracy  z  miastem  w  zakresie  ich
utrzymania. Nie jest to takie wyjątkowe rzeczywiście. Szkoda więc,  że ten trudny temat, został
wrzucony tak dość późno, na koniec kadencji. Jak mamy robić zasady, to nie robić wyjątków
albo nie róbmy zasad, a rozważmy każdy problem odrębnie. Bo one będą odrębne, jedna droga
jest  ślepa,  a  druga  jest  przejezdna.  Ta  konkretnie  droga  została  wykonana  zgodnie  z
dokumentacją projektową, a inna pewnie może być utwardzona w inny sposób. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że jak grupa mieszkańców czy jakiś deweloper
budując  kawałek  osiedla,  bo  tam  możemy  mówić,  że  to  jest  osiedle,  jest  dość  gęsta  ta
zabudowa, dość dużo mieszkańców i  wyręcza w ten sposób też i  miasto,  bo uzbroi  jednak
teren, wykona drogę dojazdową, czyli zamknie kompleksowo temat, a nie zostawi, tak jak to
miało miejsce wcześniej, drogi gruntowej, prawie że tylko lekko utwardzonej, tylko jest pełna
infrastruktura i przekaże to miastu, no to my jakby przejmujemy to w zasób. Oczywiście wiąże
się to z wyższymi koszty utrzymania letniego, zimowego, oświetlenia.  Ale być może jest to
szansa też na rozbudowę miasta i przyciągania z zewnątrz inwestorów do nas. 
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 Radny Mirosław Lenk przekazał, że ustawa uregulowała, jak przejmować sieci, ale nie jak drogi.
Jeśli ktoś zrobi wodociąg, jeśli ktoś zrobi kanalizację sanitarną, ma roszczenie do wodociągów o
włączenie tego, bo jest klientem, takie jest prawo zresztą też, nawet wodociągi mają zasady
ustalone, na jakich przejmują to do swojego zasobu. Natomiast co do miasta, do samorządów
generalnie takich zasad nie ma. Ustawy tego nie regulują.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że u nas budownictwo jednak idzie jakimś tam
innym torem, być może warto skorzystać. 

 Radny  Mirosław Lenk  uznał,  że  nie  szedłby  tym torem,  bo  inwestor  to  skomercjalizował  i
zarobił.

 Radny Marcin Fica zapytał co stało na przeszkodzie, żeby to rozpatrzyć wcześniej, jak wpłynął
ten wniosek w zeszłym roku? Dalej wskazał, że tam jest 22 budynki i dla porównania pokazał
osiedle  Spółdzielcza,  Kopernika.,  gdzie  Pan  prezydent  odpowiedział  mieszkańcom,  że  zrobi
drogę jak ja  przejmą.  Zapytał  więc czyli  ci  mieszkańcy nie są naszymi mieszkańcami? Dalej
wskazał  drogi  osiedlowe,  które  utrzymują  mieszkańcy  poprzez  spółdzielnię,  oni  też  płaca
podatki. Dalej wskazał, że na zdjęciach nie wygląda, aby tam było oświetlenie ledowe. Poprosił
więc aby to zostało uściślone.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że trzeba tu jednak zaznaczyć, że jest to zupełnie
inna sprawa, bo mówimy o drodze, która jest wykonana i o przejęciu jej do zasobów miejskich,
a  Pan  radny  wskazuje  na  przykład,  gdy  mówimy  nie  tyle  o  drodze,  bo  to  nie  jest  użytek
drogowy,  tylko  mówimy  o  zagospodarowaniu  podwórza  tak,  żeby  była  tam  możliwa
komunikacja.  W tamtym wypadku,  jeśli  chodzi  o  współpracę ze wspólnotami,  przyjmujemy
takie rozwiązania, że jeśli wspólnoty zobowiążą się do przejęcia tego terenu, my je wspieramy,
jeżeli chodzi o wykonanie prac, natomiast potem de facto, gdy są to podwórza użytkowane
tylko  przez  te  wspólnoty,  to  już  wymagamy  tego,  żeby  one  to  przejęły.  Dzięki  temu  tak
naprawdę mają one do własnej dyspozycji ten plac. Natomiast tu sytuacja jest odwrotna. Ktoś
zrobił drogę. Oczywiście są te aspekty związane z tym jak to kiedyś tam było zorganizowane,
ale na dzisiaj mamy gotową drogę i jest tylko pytanie, czy ją przyjąć do zasobu, czy nie. 

 Zastępca Prezydenta Miasta  Dominik  Konieczny przekazał,  że  nie  mogło to  być  przyjęte w
zeszłym  roku,  gdyż  po  tym  jak  mieszkańcy  złożyli  ten  wniosek,  było  wymagane  jeszcze
uzupełnienie  tego  wniosku.  Niezbędne  było  dostarczenie  pełnej  dokumentacji,  wykonanie
wyceny  nieruchomości,  inwentaryzacji.  Później  oczywiście  musiały  być  te  dokumenty
zweryfikowane  przez  odpowiednie  wydziały  w  Urzędzie  Miasta.  Nie  jest  to  tak,  że  gdy
mieszkańcy czy stowarzyszenie złoży wniosek to od razu przychodzimy z uchwałą. To po prostu
był długotrwały proces, który wymagał czasu. Byliśmy ograniczeni tymi dokumentami, które
były wymagane do tego, aby w pełni świadomie przygotować ten projekt uchwały.

 Radny Paweł Rycka zapytał, kiedy został złożony wniosek mieszkańców do Pana Prezydenta? 
 Pan  Jadwiga  Rzotki  przekazała,  że  rozmawialiśmy  już  od  lat,  ale  taki  formalny  wniosek

złożyliśmy w lutym zeszłego roku. 
 Radny  Paweł  Rycka  uznał,  że  dla  niego  jest  to  wyłącznie  opieszałość  Pana  prezydenta.

Następnie  przekazał,  że  ostatnio  miał  przyjemność  być  na  wizji  lokalnej  z  Panem  radnym
Michałem  Kuligą  na  Ostrogu  pomiędzy  budynkami  na  ulicy  Bosackiej  numery  12,  14.  Pan
Prezydent też tam był podobno kiedyś na wizji  lokalnej i  po tej wizji  Pan wysłał tam ekipę
remontową z wiaderkami, żeby im dziury zasypali. I to tyle. 

 Radny  Jarosław  Łęski  poprosił,  aby  jednak  skupić  się  na  tej  sprawie  indywidualnej,  nie
przestawiać  jej  do  innych  i  nie  warunkować  podjęcia  uchwały  stworzeniem  jakichś  zasad.
Mamy  już  między  innymi  zasady  rezygnacji  z  prawa  pierwokupu,  które  nie  we  wszystkich
przypadkach się dobrze sprawdzają i zanim cokolwiek opracujemy, to sprawa będzie przeciągać
i przeciągać. 

 Radny Paweł Rycka odnosi takie wrażenie, że wszystko co robi Pan Prezydent Dariusz Polowy,
wszystkie działania,  a  można się  przekonać o tym na całym mieście,  są  skierowane tylko i
wyłącznie na utrzymanie władzy przez tego Pana. Następnie poprosił o odpowiedź z pytanie, z
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jakich to idzie funduszy? Następnie dodał, że to jest pytanie, które wróci w interpelacjach. 
 Radny  Henryk  Mainusz  przekazał,  że  rozumie,  że  każda  droga  utwardzona,  to  już  jest

kwalifikacja ku temu, żeby przyjąć drogę do zasobu miejskiego. Rozumiem, że droga ma być
brukowana i trochę światła i to już kwalifikuje drogę do przejęcia od właścicieli na majątek
gminy. 

 Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner przekazał, że jak trzeba to może zarządzić jeszcze
chwile przerwy na zastanowienie.  Następnie z uwagi na brak zgłoszeń zarządził  głosowanie
uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do gminnego zasobu 
nieruchomości prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Słoneczny Stok. 
Wyniki głosowania
ZA: 11, PRZECIW: 5, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (11)
Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Zygmunt Kobylak, 
Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Michał Szukalski, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
PRZECIW (5)
Marcin Fica, Piotr Klima, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Michał Kuliga, Mirosław Lenk
NIEOBECNI (5)
Irena Białuska, Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/981/2024 w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie do 
gminnego zasobu nieruchomości prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. 
Słoneczny Stok.

17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Transportowej.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Transportowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (16)
Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał 
Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, 
Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Irena Białuska, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/982/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy
ul. Transportowej. 
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18. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Kolejowej.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak 
chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Kolejowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/983/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy
ul. Kolejowej. 

19. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Gamowskiej.

 Zastępca Przewodniczącego Rady Michał Szukalski z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak 
chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Gamowskiej. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/984/2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. 
Gamowskiej. 

20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej w Raciborzu przy 
ul. Tęczowej.

38



 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej w 
Raciborzu przy ul. Tęczowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Marcin Fica, Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/985/2024 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 
położonej w Raciborzu przy ul. Tęczowej. 

21. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej w 
Raciborzu przy ul. Londzina 49. (punkt zdjęto z porządku obrad)

22. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej w
Raciborzu przy ulicy Wojciecha Korfantego.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu 
położonej w Raciborzu przy ulicy Wojciecha Korfantego. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Marcin Fica, Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/986/2024 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Wojciecha Korfantego. 

23. Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej         
i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz na lata 2024 – 2027.

 Radny Michał Kuliga przekazał, że Komisja OKSRiOS nie opiniowała projektu przedmiotowej
uchwały.
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 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  poprosił  o  przedstawienie  założeń  tego  projektu
uchwały.

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że w ubiegłym
roku ustawa z dnia 9 marca 2023 roku wprowadziła nowelizację ustawy przemocowej, która
weszła w życie pod koniec września ubiegłego roku. Zmiany miały charakter związany z nazwą.
Zmieniono tytuł ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie na ustawę o przeciwdziałaniu
przemocy domowej oraz powoływaniu nowych zespołów interdyscyplinarnych. Rada Miasta
Racibórz  w  dniu  30  sierpnia  podjęła  uchwałę,  która  ustaliła  sposób  powoływania  oraz
odwoływania  członków zespołu  interdyscyplinarnego  w Gminie  Racibórz.  W ślad  za  tym 1
grudnia  powołany  został  nowy  zespół  interdyscyplinarny  związany  z  przeciwdziałaniem
przemocy  domowej  w  Gminie  Racibórz,  który  brał  również  udział  w  tworzeniu  obecnego
programu.  Program  ten  został  opracowany  w  oparciu  o  istniejący  już  w  Gminie  Racibórz
program przeciwdziałania przemocy w rodzinie i  ochrony ofiar przemocy w rodzinie na lata
2022-2025, ale uwzględnia zmiany wynikające z nowelizacji ustawy. Dalej przekazała, że cele,
zadania,  realizatorzy  nie  zostali  zmienieni.  Pozostało  wszystko  tak  jak  było.  Zmiany  noszą
charakter związany z nazwami. Poprosiła więc o podjęcie tej uchwały. 

 Radna Ludmiła Nowacka zapytała czy dalej podstawowym wskaźnikiem jest błękitna karta, czy
jeszcze jakieś inne elementy tej przemocy domowej?

 Dyrektor  Ośrodka Pomocy Społecznej  w Raciborzu Danuta Rassek przekazała,  że  pozostaje
procedura niebieskiej  karty wszczęte,  więc jest to najbardziej  namacalne i  najbardziej  takie
wiarygodne źródło informacji, które pozostaje dla nas jako zespołu interdyscyplinarnego. Ma to
też swoje odzwierciedlenie w sprawozdaniach Ośrodka Pomocy Społecznej, które co roku jest
przedkładane Radzie Miasta, a związane jest z pieczą zastępczą, a także jest ujęte w strategii
rozwiązywania problemów społecznych. Jest też jeszcze jedno resortowe sprawozdanie, które
przedstawiane jest Śląskiemu Urzędowi Wojewódzkiemu.

 Radna  Ludmiła  Nowacka  zapytała, jak  postrzegają  funkcjonowanie  tej  błękitnej  karty
pracownicy socjalni czy asystenci rodziny? No bo to oni jednak w sposób nie administracyjny, a
taki praktyczny mogą ocenić skuteczność tego narzędzia.

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że nowelizacja
ustawy  wprowadziła  też  taką  zmianę,  która  oczywiście  jakby  ona  mija  ten  nasz  gminny
program, ale jest jakby odzwierciedleniem naszych działań w trakcie trwania. Dała możliwość
asystentom rodziny również sporządzać niebieską kartę w rodzinach, których mają możliwość
zaobserwowania.  To  jest  taki  rodzaj  zgłoszenia  przemocy.  Później  rozwiązywanie  i  dalsze
działania są związane z tym, że taka niebieska karta jest przekazywana do już konkretnie grup
diagnostyczno-pomocowych,  ta  nazwa  również  została  zmieniona.  Wcześniej  były  grupy
robocze. To są zmiany nazewnictwa. One nie wnoszą nic nowego, bo te działania pozostały
takie same. Zaznajamiamy się z procedurą niebieskiej karty, z informacjami, które ona wnosi, a
w dalszej kolejności prowadzimy działania już takie w tych grupach, które są stricte skierowane
najczęściej na udzielanie pomocy osobie doznającej przemocy, a także na kierowanie osoby
stosującą przemoc na podjęcie działań korekcyjno-edukacyjnych.

 Radna  Ludmiła  Nowacka  zapytała  czy  często  zdarza  się,  że  właśnie  młodzież,  osoby
niepełnoletnie zgłaszają właśnie potrzebę stworzenia tej niebieskiej karty?

 Dyrektor  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Raciborzu  Danuta  Rassek  przekazała,  że  nie.
Najczęściej dochodzi do tego, że młodzież sygnalizuje to w placówkach, w których ma osoby
najbliższe  i  którym  może  zwierzyć  się  z  problemów,  jakie  ich  dotykają.  Są  to  najczęściej
pedagodzy i  właśnie poprzez pedagogów otrzymujemy formularze niebieskich kart.  Więc są
one zgłaszane jakby poprzez  osobę dorosłą,  poprzez  opiekuna,  poprzez  pedagoga,  poprzez
wychowawcę, 

 Radna Ludmiła Nowacka wskazała, że program jest bardzo merytorycznie przygotowany, jest
krótki, zwięzły, ale naprawdę w punkt.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie 
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uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Racibórz na lata 2024 - 
2027 (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/987/2024 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie 
Racibórz na lata 2024 – 2027.

24. Uchwała w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok 
2024.

 Radna Magdalena Kusy zapytała czy w tej chwili zwiększa się tylko ilość opasek?
 Dyrektor  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Raciborzu  Danuta  Rassek  przekazała,  że  jest  to

kontynuacja  programu  z  zeszłego  roku.  W  tym  roku  poszerzamy  ten  program,  bo  jest
możliwość, aby w ramach programu Korpusu Wsparcia Seniorów starać się o dofinansowanie
na usługi sąsiedzkie i my z tego modułu chcemy skorzystać w ramach tego programu. Jest to
drugi moduł, gdzie jest sprawa tych opasek, a mianowicie możemy się starać o zrefundowanie
abonamentu dla osób, które otrzymały opaski  w zeszłym roku i  możemy też zakupić nowe
opaski i także opłacić abonament na rok 2024.

 Radna Magdalena Kusy wskazała, że naprawdę jest to ciekawy program i bardzo użyteczny.
Troszkę się z tym zapoznałam i wydaje się on być dosyć taki łatwy dla seniorów i taki intuicyjny
w obsłudze. To nie tylko łączenie się tej osoby z jakąś pielęgniarką bądź innym opiekunem, ale
osoby przypisane do obsługi tego konkretnego seniora, one również mogą informować rodzinę,
kontaktować się z rodziną. Jedyna może obawa, aby zostało to szeroko rozpropagowane, bo
póki co wiedza na ten temat nie jest duża. Takim najłatwiejszym sposobem dotarcia, to jest
jakaś krótka informacja do odczytania w parafiach. Tak aby seniorzy, ale też ich rodziny o tym
zostali poinformowani. 

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że w zeszłym
roku ośrodek rozdał 200 tych opasek. Były spotkania organizowane przez Urząd Miasta. Były
spotkania  z  kołami  emerytów  i  rencistów,  z  Radą  Seniorów,  więc  starano  się  to  szeroko
rozpowszechnić.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że osoby, które otrzymały te opaski w ubiegłym
roku i miały umowy okresowe. Ona się kończyła chyba z końcem roku. Zapytał więc czy w tej
chwili umowy będą odnawiane? Zapytał też co wiąże z tym abonamentem, jaka jest wielkość
opłaty? Czy to obciąża tego seniora? Czy to będzie pokrywać gmina? 

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że w tym roku od
stycznia  dalej  my  opłacamy ten  abonament  i  będziemy się  starać  o  refundację  w  ramach
programu. Cały abonament na 2024 rok będzie opłacony z programu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner  przekazała,  że  jest  to  dobra wiadomość,  dla  tych co
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opaski już mają i są z nich bardzo zadowoleni. Wskazał, że ten monitoring działa i jest to bardzo
dobra forma wsparcia. 

 Radny Michał  Kuliga  wskazał,  że  uchwała jest  dzisiaj  podejmowana,  a  w uzasadnieniu  jest
napisane,  że  program  będzie  realizowany  w  terminie  od  1  stycznia  tego  roku,  czyli  jakby
wstecz.

 Dyrektor  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Raciborzu  Danuta  Rassek  przekazała,  że  program
został  przez  ministerstwo  ogłoszony  przed  20  grudnia.  Bardzo  późno.  Należało  wszystko
przygotować, dlatego jest to dopiero teraz.

 Radny Michał Kuliga zapytał czy ten program nie może obowiązywać do przodu, a nie do tyłu? 
 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że dobrze, że

można działać wstecz.
 Radna  Ludmiła  Nowacka  zapytała,  jak  wyglądają  te  usługi  sąsiedzkie?  Czy  ta  grupa

zainteresowanych się rozwija i jak Państwo opiniują tą usługę?
 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że OPS jeszcze

nie rozpoczął realizować tych usług. Rozpoczniemy dopiero wtedy, gdy zostaną nam przyznane
środki finansowe.

 Radna  Ludmiłą  Nowacka  zapytała,  kiedy  Państwo  spodziewają  się  takiego  wsparcia
finansowego  i  jakiej  grupie  osób  chcą  Państwo  dzięki  tym  środkom  zapewnić  te  usługi
sąsiedzkie?

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała,  że w ramach
programu możemy objąć grupę 10 osób. Wniosek o środki zgłosiliśmy w centralnej aplikacji
statystycznej. Teraz po prostu czekamy aż zostaną nam przyznane i podpiszemy umowę.

 Radna Ludmiłą Nowacka zapytała czy będziemy mogli  ten program rozwijać, rozszerzać, bo
takie były intencje?

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że tego chcemy,
jeżeli  tylko osoby będą zainteresowane,  będą zadowolone z  tej  formy usług,  to  na pewno
będziemy się starali, żeby to rozwinąć.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zapytał  czy  tych  stu  opasek  na  ten  rok  wynika  z
ograniczeń programowych, czy tylu zgłosiło się seniorów, którzy chcieliby skorzystać z tego
programu i z tej opieki zdalnej? Bo w ubiegłym roku było 200, w tym roku mamy tylko 100. 

 Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek przekazała, że łącznie jest
300. Dodał, że w zeszłym roku planowaliśmy 100, ale w związku z tym, że udało nam się w
ramach  zapytania  ofertowego  uzyskać  o  wiele  niższą  cenę  tej  opaski  i  było  duże
zainteresowanie, zostały nam środki finansowe, dlatego że udało nam się dokupić jeszcze 200
opasek. Na ten moment jest taka sytuacja, że rozdaliśmy 200 opasek, ale w międzyczasie około
40 osób nam oddało te opaski, bo jak twierdziły, nie spełniły ich oczekiwań. Więc mamy w
zapasie 40 opasek i planujemy w ramach nowego programu zakupienie 100. Dodała, że jeżeli
pozwolą na to środki finansowe, a będzie duże zainteresowanie, to będziemy jeszcze zwiększać
tą ilość. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie 
uchwały. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia Seniorów" na 
rok 2024. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
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Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/988/2024 w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus 
Wsparcia Seniorów" na rok 2024. 

25. Uchwała w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu Karolowi Pal.

 Radny Piotr Klima zapytał, który to już jest nadawany medal. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że w nowej edycji to drugi medal. 
 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  może  otwarcie  powiedzieć,  że  Karol  Pal  jest  naszym

przyjacielem, przyjacielem Raciborza, bo to rzeczywiście postać wyjątkowa, bardzo skromna,
ale myślę, że zapamiętana przez wielu raciborzan, głównie z dwóch powodów. Pierwszy to jego
ogromne osobiste zaangażowanie w pomoc dzieciom powodzian i  nie  tylko powodzian,  bo
Węgry odwiedziły w 1997 roku dzieci z Raciborza z różnych rejonów, to był szczególny czas,
więc pomimo tego, że ktoś nawet nie był bezpośrednio poszkodowany, to też korzystał z tej
formy letniej akcji. Druga myślę jego taka niewątpliwa zasługa, to doprowadzenie do zawarcia
porozumienia pomiędzy XIV dzielnicą Budapesztu Zuglo, a miastem Racibórz i patronowanie
temu przedsięwzięciu przez bardzo długi czas. Karol Pal jest Węgrem, ale czuje się Polakiem.
On myśli jak Polak, on pisze jak Polak, on się przejmuje chyba bardziej sprawami Polski niż
sprawami Węgier. Więc i Polska, i Racibórz są mu bardzo bliskie, a jego zasługi są niewątpliwe.
Myślę, że zasługuje na to wyróżnienie.

 Radna Ludmiła Nowacka wskazała, że kolejną jego zasługą, którą należy tu jakby zauważyć jest
to,  że  wymiany,  które  rozpoczął  w 1997 roku  między  placówkami  oświatowymi  trwają  do
dzisiaj. One były bardziej albo mniej intensywne, ale myślę, że właśnie ta próba czasu pokazuje,
że to jest ktoś wyjątkowy i bardzo wartościowy, nie patrzy na kwestie finansowe, a zawsze ma
otwarte serce i taki bardzo szeroko pojęty wolontariat. Do tej pory wyjeżdżają przedszkolanki,
mimo  bariery  językowej,  cały  czas  wymieniają  się  formami,  metodami  i  systemami,  które
funkcjonują w różnych placówkach oświatowych. Do niedawna każde gimnazjum, każda nasza
szkoła miała partnera w Budapeszcie. Myślę, że ten ogrom serca można docenić przynajmniej
w takiej formie. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie 
uchwały. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta Raciborza Panu Karolowi 
Pal. 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/989/2024 w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta 
Raciborza Panu Karolowi Pal. 
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26. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz w zakresie czynności 
podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz zaproponowanych 
warunków jego nabycia.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że jest to skierowanie skargi do Komisji SWiP. 
Skarga ta była wcześniej rozesłana radnym. Następnie z uwagi na brak chętnych do dyskusji 
zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz w zakresie 
czynności podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz 
zaproponowanych warunków jego nabycia. 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/990/2024 w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta 
Racibórz w zakresie czynności podejmowanych w przedmiocie sprzedaży lokalu mieszkalnego oraz 
zaproponowanych warunków jego nabycia. 

27. Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańców Wspólnoty Mieszkaniowej przy ul. 
Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że jest to tym razem wniosek, który przed 
rozpatrzeniem jest kierowany do Komisji SWiP celem przygotowania stanowiska. Następnie z 
uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przekazania wniosku mieszkańców Wspólnoty Mieszkaniowej 
przy ul. Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do Komisji Skarg, Wniosków i 
Petycji. 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Leon Fiołka, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/991/2024 w sprawie przekazania wniosku mieszkańców 
Wspólnoty Mieszkaniowej przy ul. Marii Skłodowskiej-Curie 19, 21, 23, 25, 27 w Raciborzu do 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 
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28. Uchwała w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gliwicach 
skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. w sprawie 
ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży służbowych wraz ze 
zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia 22 października 2003 r. oraz Uchwałą Nr 
XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że do uchwały wkradła się omyłka pisarska w 
tytule i pierwszy paragrafie. Chodzi o datę 22 października 2023 roku, a powinno być z 22 
października 2003 roku, co zostanie poprawione. Następnie z uwagi na brak zgłoszeń zarządził 
głosowanie uchwały. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w 
Gliwicach skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. w 
sprawie ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży służbowych 
wraz ze zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia 22 października 2003 r. oraz 
Uchwałą Nr XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r. ( z poprawką roku w dacie pierwszej 
zmiany uchwały z 2023 na 2003 w tytule i paragrafie pierwszym uchwały). 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Magdalena Czech - Majer, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Leon Fiołka, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska

Rada przyjęła Uchwałę Nr LXIX/992/2024 w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Gliwicach skargi na Uchwałę Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 
grudnia 2002 r. w sprawie ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży
służbowych wraz ze zmianami przyjętymi Uchwałą Nr XII/141/2003 z dnia 22 października 2003 r. 
oraz Uchwałą Nr XXVIII/414/2005 z dnia 26 stycznia 2005 r.

29. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przedstawił  informację  o  realizacji  uchwał  Rady  Miasta
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Niniejsze informacje stanowią zał. Nr 2 do protokołu. Następnie przedstawił
informację o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. Lista omówionych wydarzeń
stanowi zał. Nr 3 do protokołu. 

30. Wolne wnioski i informacje.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przypomniał  o  obowiązku  złożenia  oświadczenia
majątkowego na dwa miesiące przed upływem kadencji.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że chce wrócić do sprawy sprzed roku czasu. Mianowicie chodzi o
adres Ostrogórska 10, to jest budyneczek prywatny po drugiej stronie płotu starostwa, tego
niższego budynku. Tam starsi ludzie proszą o podłączenie do sieci, potrzeba tam też 25 metrów
po  stronie  starostwa  i  wodociągi  im  odmówiły.  Uznał,  że  sprawa  jest  po  stronie  miasta,
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wodociągów.  W związku z tym prosi Pana prezydenta o interwencję w tej sprawie i pomyślne
zakończenie tej sprawy. 

 Radny Paweł Rycka przekazał, że zabieram głos, choć na ostatniej sesji Pan Prezydent w swoim
stylu próbował obśmiać nasze zapytania, mówiąc, że my to robimy, bo są kamery i media. A
Pan  prezydent,  zapewne  jak  organizuje  swoje  konferencje,  niejednokrotnie  wzbogacane
rekwizytami, to robi Pan to tylko dla siebie albo do lustra. Zachęca Pan do składania interpelacji
na  piśmie,  bo  nie  potrafi  Pan  odpowiedzieć  na  proste  pytania.  Takie  zadałem  Panu
prezydentowi 26 kwietnia zeszłego roku, pytając, kto z radnych chciał likwidacji piłkarskiego
klubu Unia Racibórz. Mówiłem wtedy, że wystarczy powiedzieć słowo przepraszam, jak się Pan
przejęzyczył. W końcu, zgodnie z moją deklaracją, bo deklarowałem Panu, że będę pytał na
każdej sesji do końca kadencji, zapowiedziałem w sierpniu, że w styczniu złożę to do Pana na
piśmie. Uczyniłem to 24 stycznia 2024 roku. Odpowiedź otrzymałem od Pana prezydenta 12
lutego. Troszeczkę po terminie, ale okej. Pan znowu zakpił. W odpowiedzi otrzymałem bowiem
informację, kto głosował za likwidacją spółki. Tak trudno się przyznać Panu, że podczas jednej z
konferencji prasowej w dniu 3 kwietnia 2023 roku, po prostu Pan skłamał i manipuluje Pan
opinią  publiczną  podając  do  wiadomości,  że  tamci  radni  chcieli  likwidacji  klubu,  co  jest
nieprawdą.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przepraszając poprosił o nieużywanie bezprzewodowej
myszki, bo niestety przy tej ilości odbiorników nie możemy tutaj ich używać. 

 Radny Paweł Rycka przekazał dalej, że na podobnie na interpelację Przewodniczącego naszego
klubu Pana Henryka Mainusz w sprawie zatrudnienia Pana Krzysztofa Żychskiego na stanowisku
Naczelnika Wydziału Oświaty trzeba było czekać, Panie Prezydencie, ponad cztery miesiące.
Pan może myślał, że on zaniecha próby dojścia do informacji publicznej. Nie udało się Panu.
Sprawa  musiała  się  oprzeć  o  samorządowe  kolegium  odwoławcze,  które  potwierdziło,  że
zadane przez naszego nestora pytanie, że ma niewątpliwie charakter informacji publicznej i nie
ma charakteru informacji przetworzonej. Nie był Pan w stanie odpowiedzieć na proste pytanie,
na które początkujący pracownik Urzędu Miasta odpowiedziałby bez wahania, bo dominującym
w Panu, przede wszystkim był upór i brak dobrej woli, co do dziś dzień w wielu sprawach się
zaostrza. Ten dialog, którego z Panem nigdy nie było, Panie Prezydencie, Pan to tylko miał na
banerach. Kiedyś miał być Racibórz wielki, teraz silny. Z takim Pan startuje w tych wyborach
hasłem. Takim komitetem, silny Racibórz. Ja się zastanawiam, w czym Pan jest tak silny? Chyba
w braku umiejętnego współdziałania pomiędzy dwoma wybieralnymi organami. Potrafi Pan być
bardzo cyniczny, obłudny i lubi Pan manipulować faktami. Ponawia więc pytanie. Wskazując na
ulotkę prosił, żeby Pan prezydent sobie przypomniał i powiedział z czego to jest finansowane.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił radnego, aby swoje zapytanie złożył na piśmie.
 Radny Michał Kuliga przekazał, że odpowie w stylu Pana radnego Rycki Panu prezydentowi.

Silny Racibórz, słaby prezydent. Jeżeli Pan nie może odpowiedzieć na proste pytanie radnemu i
cały czas z niego kpi, to ja Panu mówię wprost silny Racibórz tak, owszem, że był, ale nie przy
słabym prezydencie. Panie Prezydencie, ja żadnej odpowiedzi od Pana już nie oczekuję. To, co
dzisiaj powiedział i co teraz powie, też od Pana nie oczekuję żadnej odpowiedzi. Oczekuję tylko
konkretnego działania w jednym przypadku. Pierwsza sprawa. „Nie pozwolę na to, żeby radni
opozycji próbowali zrzucać winę na mnie. To, co się dzieje w kwestii budowy lodowiska, to w
stu procentach ich sprawka”. To jest cytat z Pańskiego banneru, gdzie Pan próbuje tłumaczyć,
swój  bubel,  bo  tak  go  nazwę,  to  jest  bubel,  jeśli  chodzi  o  lodowisko.  Apelowałem  do
raciborskich parlamentarzystów,  żeby zajęli  się  sprawą powłoki,  jeśli  chodzi  o  dach.  Dzisiaj
czyta w mediach, że komenda wojewódzka straży pożarnej ma poważne zastrzeżenia co do
bezpieczeństwa ochrony przeciwpożarowej. Czy Pan bezpieczeństwo mieszkańców ma za nic?
Druga  sprawa.  Masowa  wycinka  drzew  w  mieście.  Tylko  zwracam  na  to  uwagę,  że  w
poprzedniej kadencji byli ludzie z Pańskiego otoczenia, a dziś także i Pana pierwszy zastępca,
który  się  niemalże  do  gałęzi  przycinanej  przywiązywał,  żeby  chronić  drzewo.  To  były  takie
działania  pod  publikę,  a  tu  mamy  masową  wycinkę  drzew  w  naszym  mieście,  w  wielkim
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Raciborzu.  Trzecia  sprawa.  Tu  Panie  Prezydencie  proszę  o  działanie.  Nie  oczekuję  żadnej
odpowiedzi powtarzam. Wspomniał Pan dzisiaj o tym, że miasto będzie wspierać wspólnoty
mieszkaniowe, kiedy przejmują te tereny miejskie. Będziemy wspierać, pomagać. Co jednak w
drugą stronę, kiedy wspólnota mieszkaniowa swój teren uporządkowała, wybrukowała, zrobiła
sobie drogę, a pomiędzy dwoma blokami jest teren miejski. Jedna ze wspólnot nie chce tego
terenu przejąć i droga wygląda fatalnie. Wskazał, że radny Paweł Rycka dzisiaj wspomniał, że
wysłał Pan tam ludzi z wiaderkami, żeby uporządkowali ten teren. Przekazał ponownie, że nie
oczekuję z  Pana strony odpowiedzi,  a  konkretnego działania,  żeby dla  tych mieszkańców z
Bosackiej 8, 12, 14, 18 teren uporządkować, zrobić porządnie ten odcinek, bo to jest wstyd po
prostu w centrum miasta, żeby tak to wyglądało.  

 Radny Mirosław Lenk w nawiązaniu do jego kilku wystąpień dzisiaj, których Pan Prezydent nie
miał okazji wysłuchać przekazał, że ten głos będzie też o transparentności i  myślę pewnych
standardach  przy  rozstrzyganiu  pewnych  ważnych,  istotnych  społecznych  kwestii.  Panie
Prezydencie,  kilka dni  temu rozstrzygnął  Pan,  podpisując zarządzenie,  konkurs na realizację
zadań publicznych przez organizacje społeczne i stowarzyszenia działające w dziedzinie opieki
społecznej, w tym senioralnej. Zapytał więc jakimi kryteriami i standardami kierował się Pan
prezydent  powierzając  prowadzenie  klubu  seniora  przy  ul.  Staszica  stowarzyszeniu
kierowanemu  przez  kandydata  na  radnego  z  własnego  komitetu  wyborczego?  Czy  to
przypadek, czy zbieg okoliczności, a może przejaw transparentnego działania? Nie, to czysty
przejaw synekury za publiczne pieniądze. To kupowanie poparcia politycznego i  budowanie
własnego zaplecza,  a  samo stowarzyszenie  nie  posiada żadnego doświadczenia  w realizacji
zadań  z  zakresu  polityki  społecznej.  To  nie  są  normalne  standardy  działania  organu
administracji samorządowej. Po raz kolejny sprzeciwiamy się tego typu wątpliwym i niejasnym
działaniom. Mówię to w imieniu radnych naszego klubu Razem dla Raciborza.  

 Radny Marcin Fica przekazał, że złożyłem interpelację i do tej pory nie otrzymał odpowiedzi. W
zeszłym  miesiącu  Rada  Miasta  podjęła  uchwałę  o  przekazanie  środków  na  podwyżki  dla
pracowników. Czy zostało to zrealizowane? Chcę jeszcze przypomnieć o jednej rzeczy, gdy wy
mówicie, że teraz dzięki waszym działaniom mamy możliwość obniżenia ceny za śmieci. Całą
kadencję mówiliście nam, że ta umowa z Empolem to jest bardzo zła rzecz. Teraz się okazuje,
że  może jednak dobra.  Od początku kadencji  zwracałem się,  żeby tak  działać,  żeby odbiór
odpadów był zrealizowany przez PK. Na jednej z sesji czy komisji, już nie pamiętam dokładnie,
Pan Prezydent Konieczny powiedział,  że owszem, mówiłem o tym, ale nie wskazałem skąd
wziąć środki.  Fajnie, że PK to wygrało, jestem zadowolony, że to robią. Mam jeszcze jedną
rzecz.  Zgłaszałem  już  interpelację  i  dostałem  odpowiedź,  jeżeli  chodzi  o  przeniesienie
kontenerów ze starej altany śmietnikowej do nowej przy ulicy Stalmacha, żeby pracownicy PK
nie  musieli  pchać  tych  kontenerów  przez  całe  podwórko.  Napisał  Pan  w  odpowiedzi,  że
przecież  zostało  wyremontowane  podwórko.  Tak,  zostało  wyremontowane  dzięki  jego
działaniom i Pana radnego Klimy. Chodziło wtedy o przesunięcie środków z innego zadania na
to  zadanie.  Dzięki  temu to  podwórko w końcu  jest  zrobione,  ale  śmieciarka  do  tej  altany
śmietnikowej nie dojeżdża, bo jest zbyt wąsko. W odpowiedzi mam, że mieszkańcy Londzina 8
mają  do  tej  nowej  altany  śmietnikowej  za  daleko,  dlatego pracownicy  PK  muszą  pchać  te
kontenery  pełne  w  kierunku  samochodu.  Wskazał  dalej,  że  ci  mieszkańcy  Londzina  8  z
segregowanymi  odpadami  i  tak  idą  do  tej  nowej  altany,  bo  tylko  tam  są  pojemniki  do
segregacji. Natomiast mieszkańcy Stalmacha 12A i 12B dla których jest ta nowa altana, mają
jeszcze dalej niż ci z Londzina 8. Więc zwracam się ponownie do Pana, żeby jednak przenieść te
kontenery z podwórka Stalmacha do tej nowej altany, on tam się zmieszczą, ułatwi to prace
pracownikom  PK,  nie  będą  musieli  tych  kontenerów  w  deszczu,  niekiedy  w  śniegu  pchać.
Następna sprawa dotyczy znalezienia środków na wymianę ogrzewania w mieszkaniach MZB?
Nawet w centrum miasta mamy jeszcze mieszkania, gdzie nie ma ogrzewania wymienionego,
mamy stare piece. W budżecie na razie nie było żadnych takich środków, ale komunikację robi
Pan darmową, no to bardziej wizerunkowo niż wymiana kilku pieców. Następnie wracając do
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ul. Babickiej i słów Pana Prezydenta Koniecznego, że może się uda, że będzie taniej. Zapytał,
dlaczego unieważniliście Babicką, a nie unieważniliście Rybnickiej, która była o prawie 3 mln zł
droższa niż  zakładał  budżet miasta? Uznał,  że może tylko przypuszczać,  że wygrało to PRD
wtedy, a teraz PRD niestety miało drugą cenę i trzeba było to unieważnić. Jest to dla niego
trochę niezrozumiałe. Dalej wskazał, że mieliśmy dofinansowanie na poziomie 85% czy 95% z
Polskiego Ładu do tej Rybnickiej. Zapytał więc czy jak mamy wyższy kontrakt, czy będziemy
mogli wystąpić o dopłatę z tego funduszu? Dalej zapytał, czy mamy już jakiś przetarg na remont
tej sali kolumnowej? Bo pojawiły się pieniądze dodatkowe w tym budżecie jak i w WPF-ie, a nie
widziałem nigdy, żeby był jakiś tam przetarg rozstrzygany. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że ze względu na obszerną tematykę poprosił, aby
radny zwrócił się na piśmie. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że w kwestii ul. Stalmacha były pytania na piśmie i odpowiedzi
były takie jak przedstawił. 

 Radny Henryk Mainusz przekazał, że jeździ codziennie do pracy ulicą Słowackiego. Nie zna się
na drzewach, żeby było jasne, nie prorokuję czy wyrokuję, ale nasza aleja orzechowa zaczęła
wolno nam umierać. Część tych drzew wycięto. Aleja jest znana w całej Polsce, bo to taki rzadki
przypadek, aby w środku miasta takie drzewka rosły. W tej chwili chodzi o dwie rzeczy. W tym
starym  wydaniu  drzewa  żyły  sobie  na  takim  metrowej  szerokości  pasie  zieleni,  teraz  przy
zrobieniu  ścieżki  rowerowej  i  tego  chodnika  zawężamy  im  tą  przestrzeń  życiową  do
zdecydowanie  węższego  pasa  zieleni,  a  co  więcej  będziemy  to  tam  asfaltować.  Dodał,  że
najgorzej to wygląda naprzeciwko pawilonu PSS-u, na wysokości przystanku, tam porobiono
takie trumienki dla tych rosnących drzew. Są to dość spore drzewa i wcześniej w czasie suszy
trzeba było je podlewać. Teraz te świeżo nasadzone drzewa będzie żyła na pół metrze. Jak
długo? To nie wie, nie zna się na odporności tych drzew, na głupotę ludzką, ale za wiele szans
tam te drzewka nie będą miały. 

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  remont  chodnika  po  lewej
stronie ulicy Słowackiego patrząc od centrum Raciborza, polega tylko i wyłącznie na wymianie
istniejącej nawierzchni betonowej w postaci płyt betonowych, krawężników i zastąpienie tego
nową  nawierzchnią  z  kostki.  Także  tam  ani  centymetr  więcej  w  rejonie  przystanku
autobusowego czy przed pawilonem PSS-u nie został zajęty pod chodnik. To jest odtworzenie
tego, co było wcześniej. Także te warunki, które występowały, nie można powiedzieć, że one w
jakikolwiek sposób się pogorszyły.

 Radny  Michał  Szukalski  poprosił  Pana  Prezydenta,  aby  odniósł  się  do  uwag  komendy
wojewódzkiej w stosunku do zastosowanego przykrycia na dachu lodowiska.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że ze względu na złożoność sprawy prosi,  aby
radny złożył stosowne zapytanie na piśmie. 

 Radny  Michała  Szukalski  przekazał,  że  szkoda,  że  Pan  Prezydent  nie  odwagi  powiedzieć
mieszkańcom,  czy  mogą  w przyszłości  czuć  się  bezpiecznie,  czy  w  ogóle  ten  projekt  i  ten
budynek  zostanie  odebrany.  Wskazując  na  czas,  w  którym  Pan  Prezydent  odpowiada  na
interpelacje  na  piśmie,  to  uznał,  że  może  Prezydentowi  zabraknąć  tego  czasu  w  obecnej
kadencji.

 Radny Paweł  Rycka na początku podziękował  Panu Przewodniczącemu Komisji  Gospodarki,
Panu Piotrowi Klimie za chęć zaproszenia na następne posiedzenie Komisji Gospodarki Pana
Prezesa Przedsiębiorstwa Robót Drogowych. Ma nadzieję, że Pan prezes nam wszystko opowie,
jak to było od roku 2017, jakie podjęto działania. Pan prezydent nie wiem, czy znajdzie czas, ale
jakby znalazł czas, to też zapraszam, bo Pan też nam może kilka bardzo ważnych informacji
udzielić.  Przede wszystkim chciał zaprosić wszystkich Państwa radnych, którzy nie są członkami
Komisji  Gospodarki,  a  są  zainteresowani  losami  przedsiębiorstwa,  które  teraz  tak  dobrze
funkcjonuje, a kiedyś te informacje, żeśmy mieli zgoła inne. Teraz stać ich na to, żeby nawet
lodowisko  na  rynku  postawić.  Także  wszystkich  zainteresowanych  w  imieniu  Pana
przewodniczącego komisji serdecznie zaprasza. 
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 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zapytał  Pana  prezydenta  w  kwestii  bezpłatnej
komunikacji,  która  rusza  od  1  marca.  Na  Komisji  Budżetu  i  Finansów  Pan  wiceprezydent
Dominik Konieczny nie był w stanie odpowiedzieć dokładnie skąd pochodzą środki na realizację
bezpłatnej  komunikacji  w  mieście.  Wiemy zaś,  że  trzeba  będzie  tutaj  dołożyć  tak  jak  było
szacowane około 2 mln zł,  co najmniej. Zapytał też czy są jakieś różnice pomiędzy bezpłatną
komunikacją, która została wprowadzona w Jastrzębiu, w Żorach, a tą wprowadzaną u nas. Czy
bezpłatna komunikacja będzie różnić się od tej, która jest obecnie. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że różni się tym, że nie trzeba będzie kupować
biletu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie pytał o środki z biletów, tylko pytał o
techniczne zmiany. Co się zmieni dla mieszkańca poza płatnością? Czy zmienia się ilość kursów,
czy zmienia się częstotliwość kursów? Czy dokładamy przystanków, czy nie? Co w charakterze
tej komunikacji się zmieni technicznie? Czy się w ogóle coś zmienia? Bo może ona zostaje na
tym samym poziomie i to jest krótka bardzo odpowiedź w tym momencie.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  podobnie  jak  w  wielu  innych  wypadkach
wcześniej, jeśli jest potrzeba uruchomienia dodatkowej linii, dodatkowego kursu, wszystko jest
analizowane.  Staramy  się  zawsze  zrobić  tak,  aby  uruchomić  to  i  jeździć  przynajmniej  2,  3
miesiące, zobaczyć, ile osób jeździ i wtedy albo taka linia pozostaje, albo niestety rezygnujemy
z tego, bo tak jak Państwo wiecie, poprzednio i tak wpływy z biletów nie były jakoś istotnym
elementem, który miałby to rekompensować. Natomiast jeśli ma być komunikacja miejska, to
taka, żeby ludzie nią jeździli, bo jak mają jeździć puste autobusy, to to się mija z celem. Więc na
teraz pozostawiamy taką strukturę kursów, jaka jest.  Jeśli  będzie trzeba i  praktyka wskaże,
przewidujemy możliwość dubletów na liniach, które będą bardziej obciążone, ale to wymaga
powiedzmy miesiąca, dwóch, aby zobaczyć jak to będzie działać. Na teraz trudno powiedzieć,
która to z linii byłaby. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że nie to tak jak w Żorach, bo w Żorach z tego
co  wiem  dołożyli  też  i  przystanków,  i  autobusów,  i  ilości  kursów.  Nie  można  więc  tego
porównać. Dalej przekazał, że Żory mają problem z tymi osobami, które jeżdżą autobusami i to
są  osoby  bezdomne,  które  niestety  zakłócają  i  porządek,  i  komfort  podróżowania  tymi
autobusami, nie potrafią sobie z tym podobno poradzić. Czy my tutaj mamy jakieś planowane
rozwiązania w tym zakresie? Bo jak bezpłatna, to będą mogli jeździć na okrągło i to podobno
jest wykorzystywane. Jest to plaga tam, gdzie jest bezpłatna komunikacja. Czy tutaj mamy jakiś
już program zaradczy w tym zakresie.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przyznał, że nie wiem skąd Pan przewodniczący czerpie taką
wiedzę.  Dodał,  że  jeszcze  dzisiaj  mając  świadomość  tego,  że  wiele  osób  żyje  tematem
bezpłatnej komunikacji, wielu widzi jakiś Armagedon z tym związany, rozmawiał z Prezydent
Jastrzębia, z Panią Anną Hetman, powiedziała, że absolutnie ani jednego takiego przypadku
przez te dwa miesiące funkcjonowania tej komunikacji u nich nie było, żadnych problemów z
tym nie ma, wszyscy jeżdżą, są zadowoleni. Podobnie było w Żorach. Pan mówi o problemach
sprzed 10 lat. Nie mówi Pan o sytuacji dzisiejszej.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  mówi  o  sytuacji,  kiedy  jest  bezpłatna
komunikacja.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że rozmawiał z prezydentem Sochą, rozmawiał z
Panią prezydent Hetman, takie mam informacje. Jest w stanie wskazać źródło, na podstawie
którego to mówi. Jeżeli Pan jest w stanie pokazać, że ta i ta osoba i ona będzie odpowiedzialna
za swoje słowa, okej.  Ale jeśli  okaże się,  że tego źródła nie ma, to proszę jakby być mniej
chętnym do tego, aby tego typu sformułowania używać.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  rozumie,  że  planujemy,  że  u  nas  taki  problem  nie
wystąpi. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że prawo nas zabezpiecza pod tym względem i
naprawdę nie ma żadnego problemu, aby tego typu sprawa, jeśli  się wydarzy, żeby została
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zażegnana. Podobnie jak jest teraz, bo to nie jest tak, że takie coś nie może się wydarzyć w
płatnej tej komunikacji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał,  że w przypadku płatnej komunikacji  mamy
tutaj zawarcie jakby umowy poprzez zakup biletu.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że tu się Pan przewodniczący myli, bo zawarcie
umowy  następuje  przez  zajęcie  miejsca  i  to  jest  ta  różnica.  Można  dochodzić  opłaty
dodatkowej  od  osoby,  która  nielegalnie  jedzie  i  umowę zawiera  się  przez  zajęcie  miejsca.
Warto doczytać, zanim będzie się w takiej sprawie ktoś wypowiadał.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał, że albo jest to bezpłatna komunikacja, albo jest
zawarcie umowy za zajęcie miejsca w autobusie. Dodał, że cały czas mówi o bezpłatnej naszej
komunikacji. Zapytał więc czy w naszej bezpłatnej komunikacji wystąpią takie sytuacje, gdzie
jednak jakąś opłatę trzeba będzie uiścić? 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że tak, jeżeli Pan pojedzie z dużym bagażem. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał z jak dużym bagażem będzie dodatkowy koszt.
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że chodzi o to, aby uniknąć sytuacji, że Pan będzie

chciał przewieźć meblościankę.
 Przewodniczący Rady Marian Czerner wracając do środków, zapytał skąd środki w budżecie na

bezpłatną komunikację, skoro tylko na oświatę musimy dodatkowo wyłożyć w tym roku na sam
fundusz  płac  około  15  mln  zł.  Wiemy o  tym,  że  deficyt  budżetowy mamy też  planowany.
Pokrycie tego deficytu jest z kredytu, który też wynosi około 15 mln zł. Dalej mamy różne inne
jeszcze wydatki nieplanowane. Jak więc Pan Prezydent chce to zrealizować, żeby tutaj miasto
było w tym zakresie wypłacalne?

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że widzi, że Pan przewodniczący lubi posługiwać
się sformułowaniami, które w ogóle nie są adekwatne do danej sytuacji. Mówi Pan o zawarciu
umowy przez zakup biletu, okazuje się, że to jest jednak (…).

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że to było inne pytanie, Panie Prezydencie, ale
jesteśmy dalej.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że jeżeli Pan przewodniczący chce, może mi Pan
odebrać głos, już raz Pan to zrobił, ma Pan w tym doświadczeniem, co nie zmieni faktu, że
porusza Pan sprawy, w których Pana wiedza jest dosyć słaba. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że dlatego pyta. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że bardzo dobrze, ale problem polega na tym, że

jak ktoś ma słabą wiedzę, to nawet potrafi zadawać złe pytania. Więc w związku z tym, proszę,
aby Pan przewodniczący złożył zapytanie na piśmie i wtedy na pewno Pan otrzyma odpowiedź
jak najbardziej rzetelną. Dzięki temu będzie Pan miał czas na to, aby zapoznać się z przepisami,
być może posłużyć się pomocą prawną i sformułować pytanie takie, aby można było na nie
wyczerpująco odpowiedzieć.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner rozumiem, że nie zrozumiał Pan pytania, więc proszę
powiedzieć,  że nie zrozumiałem i  proszę zadać pytanie na piśmie.  Dodał,  że w jego ocenie
pytanie  było  dość  proste.  Dalej  przekazał,  że  nie  uzyskaliśmy jeszcze  takiej  odpowiedzi  na
pytanie,  ile  kosztuje  występ  gwiazdy  Rafała  Brzozowskiego?  Wiemy,  że  jest  on  pokryty  ze
środków programu antyalkoholowego, ale nie uzyskaliśmy informacji, jaka to jest kwota. Dzisiaj
dyskutowaliśmy na temat wydatków w ramach organizacji pozarządowych.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił, aby Pan przewodniczący w tym wypadku zwrócił się
na piśmie.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że nie będzie składał niczego na piśmie. Dodał, że był pierwszym
radnym, który w roku 2019 publiczne zadał  Panu pytanie w sprawie komunikacji  miejskiej,
darmowej  w  sprawie  taksówek  miejskich.  W  kwestii  dziesiątki  polowego  chciałby  też
przypomnieć  kilka  faktów.  Wspólnie  z  radnym  Michałem  Kuligą  zwróciliśmy  się  do  Pana
prezydenta o bezpłatną komunikację w czasie ferii dla naszych raciborskich dzieci. Udało się,
Panie Prezydencie, przez dwa tygodnie mogły jeździć darmową komunikacją. Tej samej treści
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interpelacja, Panie Prezydencie, złożyliśmy przed wakacjami, też to był rok 2019 i chodziło o
dwa miesiące. Chcieliśmy, żeby nasza młodzież mogła korzystać z akcji lato w mieście, żeby
mogła jeździć  na basen na Oborze,  tylko młodzież,  Panie Prezydencie.  To Pan potrzebował
głębokiej analizy. To co się teraz dzieje, to jest tylko i wyłącznie, to jest też moja opinia, do
której mam prawo, to jest Pana kiełbasa wyborcza. Panie Prezydencie, o tej komunikacji to
Dariusz  Polowy,  wtedy  kandydat  na  prezydenta,  zamierzał  doprowadzić  do  optymalizacji
transportu publicznego, tak aby PK i PKS nie konkurowały ze sobą. Ja myślę, Panie Prezydencie,
że  Panu  te  pięć  lat  ponad  wystarczyło,  żeby  taką  naprawdę  gruntowną  analizę  zrobić  z
parkingami,  z  liniami,  że  wszystkim.  Ale  nie,  Pan  chce  tylko  wprowadzić  tą  komunikację
darmową.  Teraz  już  z  zarządzeniem.  Pan  przewodniczący  zadaje  Panu  proste  pytania,  ale
myśmy się już naprawdę do tego przyzwyczaili, że Pan nie potrafi na nie odpowiedzieć. Mało
tego,  mało  uczęszczane  linie  miały  być  zlikwidowane  i  mają  być  objęte  usługą  miejskich
taksówek. Pytałem Pana wtedy, co to jest ta miejska taksówka, jak to będzie funkcjonować.
Pan, to jest moja opinia, chyba jeszcze do teraz nie wie, jak to miało funkcjonować. Miały być
wzywane  wiadomościami  SMS.  Transport  publiczny  ma  być  darmowy,  a  rozkład  jazdy
praktyczny, czego naprawdę z całego serca życzę naszym mieszkańcom, żeby tak było.

 Prezydent Miasta Dariusz  Polowy przekazał,  że trochę go Pan radny rozczarowuje,  że przy
pomocy mikrofonu i kamer, które są, dzieli się swoimi opiniami prawie w każdej sprawie, do
których oczywiście opinii ma prawo.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Pan prezydent umiejętnie go zawsze prowokuje, bo Pan po
prostu dla Rady Miasta Racibórz nie tylko dla niego, ale dla całej Rady Miasta Racibórz, Pan nie
ma w ogóle szacunku. Pan nie ma czasu, żeby przyjść do nas na komisję i z nami normalnie
rozmawiać, bo Pan po prostu nie potrafi rozmawiać.

31. Zakończenie sesji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął LXIX 
sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 22:19.

                                                                         Przewodniczący Rady

                                                                      Marian Czerner 

Przygotował: Leszek Jureczko
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